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Во время официального визита президента Казахстана 
Касым-Жомарта Токаева в Москву 3 апреля президент 
России Владимир Путин вновь озвучил предложение строить 
атомную электростанцию (АЭС) в Казахстане. Тем самым 
глава соседнего государства реанимировал позабытый 
меморандум о строительстве АЭС, которая по разным причинам 
не рассматривалась серьезно в Казахстане. То есть, это явно 
политический проект давления, ход ядерным троянским конем. 
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ТЕГІН БЕРІЛЕТІН 
ДӘРІЛЕР 
ҚОЙМАЛАРДА 
ЖАТЫР

«ӨЗ ОЙЫМ» 
ЖАБЫЛУЫ ТИІС!

ЖУСИПБЕК АЙМАУЫТОВ – 
НЕПРЕВЗОЙДЕННЫЙ МАСТЕР 
ПСИХОЛОГИЧЕСКОЙ ПРОЗЫ
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Қасым-Жомарт Тоқаев 
елімізде кезектен тыс 
президент сайлауы өтетіні 
туралы хабарлама жасады. 
Бұл туралы ол республикалық 
телеарналар арқылы 
Қазақстан халқына жасаған 
үндеуінде мәлімдеді.
Тоқаев бұл шешімді қабыл-
дамас үшін Елбасы Н. 
Назарбаевпен, Парламент 
палаталарының спикерлері-
мен ақылдасқанын айтты.
– Елдегі қоғамдық-саяси 
келісімді қамтамасыз ету 
үшін, алға басу үшін бізге 
айқындық қажет. Ішкі-сыртқы 
саясаттағы тұрақтылықты 
сақтап, Елбасы ұсынған 
әлеуметтік бағдар ламаларды 
сәтті іске асыруымыз керек. 
Қазақстан – демократиялық 
мемлекет. Президент тек 
халықтың қалауымен 
сайланады, – деді Тоқаев.

ЖӘРДЕМАҚЫ
ЖАНЖАЛҒА ҚАЛҒАН

Ләйла Мұхтарқызы 
замандастарына, айналасына 
ұмытылмас бейнесін қалдырды 
деп ойлаймын: адамдық қасиеті, 
ғалымдық таланты, аналық 
тәрбиесі, құрбылық адал достығы 
– баршасы қызың болса, осындай 
болсын, жарың, анаң, туысың, 
жолдас-подругаң болса, осындай-
ақ болсын! – деп, ағымыздан 
жарыла айтатын жан еді. 

Біздің билікке айтып сөз, ұрып таяқ өтпейді. Бұған халықтың көзі анық жетіп 
болды. Тұрғындарымыздың әл-ауқатын жақсартуға тиісті, қомақты қаржы 
бөлінген мемлекеттік бағдарламаларды  іске асыруға тікелей міндетті үкімет 
жұмысы  көпшіліктің көңілінен шығып көрген емес. Өйткені, сол маңызды 
бағдарламалар ешқашан ойдағыдай орындалған жоқ, жыл сайын осы мақсатқа 
бағытталған бюджет ақшасының айтарлықтай бөлігі игерілмей қалады.

ПРЕЗИДЕНТ САЙЛАУЫ
АШЫҚ ЖӘНЕ ӘДІЛ ӨТСІН!

НЕТ АЭС В КАЗАХСТАНЕ!
НЕОБХОДИМ ЗАКОН О ЗАПРЕТЕ АЭС
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«Бір үй – бір бірлестік – бір шот». Елімізде пәтер иелері коопера-
тивері жойылып, орнына мүлік иелерінің бірлестігі құрылуы 
мүмкін. Осылайша, тұрғын үйді басқарудың жаңа тәсілі енгізілмек.

ПРЕЗИДЕНТ САЙЛАУЫ 
АШЫҚ ЖӘНЕ ӘДІЛ ӨТСІН!

ИСЛАМ – БЕЙБІТШІЛІК пен 
ЖАСАМПАЗДЫҚ ДІНІ

Aqparat

МӘЖІЛІС ТҰРҒЫН ҮЙ БАСҚАРУ 
САЛАСЫН СЫНҒА АЛДЫ

КӨПБАЛАЛЫ АНАЛАРҒА 
ПӘТЕР КІЛТІ ТАПСЫРЫЛДЫ

ТЕГІН БЕРІЛЕТІН 
ДӘРІЛЕР ҚОЙМАЛАРДА ЖАТЫР

ҚАСКӨЙЛЕР ҚҰҚЫҚ 
ҚОРҒАУШЫЛАРҒА 
ҚАРУ ЖҰМСАДЫ

  Осындай тың идеялары-
мен келген министр Роман 
Склярды депутаттар сұрақтың 
астына алды. Елімізде  едені 
қ ы р ы қ  ж а м а у ,  қ а б ы р ғ а с ы 
құлағалы тұрған тұрғын үйлер 
өте  көп. Енді қарапайым халық  
баспанасының кем-кетіг ін 
түгендеп, жөндеу жұмыстарын 
ө з д е р і  ж а с а м а қ .  А л д ы м е н 
жаңадан бірлестік құрылады. 
Немесе қызмет көрсететін ком-
пания жалдайды. Ал ол меке-
ме бұрынғыдай оншақты емес, 
көпқабатты бір үйге ғана қызмет 
көрсетуі тиіс. 

«Қазақстан Тұрғын үй-ком-
м у  н а л д ы қ  ш а р у а ш ы л ы ғ ы н 
жаңғырту мен дамыту орталы-
ғында 97 адам бар. Қай мемле-
кет тік органның да мұндай 
үлкен штаты жоқ. Ал басқарма 
төрағысының орынбасарлары 
Премьер-министрдікінен де 

көп. Басшысының жалақасы 
1 миллион теңгеге дейін жет-
се, қарапайым қызметкер 250 
мың теңге шамасында алады» 
– деген Нұрлан Нығматулин 
б ұ л  с а л а н ы ң  ж ұ м ы с ы  с ы н 
көтермейтінін баса айтты.

Бүгінде кез-келген көп қа-
батты үйге қызмет көрсететін 
ұйым бар. Олар баспанаға жөндеу 
жүргізіп, іші-сыртын қалыпқа 
келтіргені үшін ақша алады. Де-
путаттар қараша халықтың сол 
қаржысы ұстағанның қолында 
кетпей ме деп күмән келтірді. 
Е л і м і з д е  7 0  м ы ң н а н  а с т а м 
көпқабатты үй бар. Демек, екінші 
деңгейлі банктерде дәл осын-
ша есепшот ашылады. Бұл жер-
де қаржы ұйымдарының қалай 
қызмет көрсететіні, қырауар 
қаржының қауіпсіз сақталуы 
ж а й ы н д а  а қ п а р а т  ж о қ т ы ғ ы 
алаңдататынын айтты депутаттар.

Шымкент қаласында 
Премьер-министрдің орынба-
сары Гүлшара Әбдіқалықова 
жергілікті тұрғындармен 
кездесті. 

Шараға Еңбек және халықты 
әлеуметтік қорғау министрі 
Бердібек  Сапарбаев,  Біл ім 
және ғылым министрі Күләш 
Шәмшидинова,  Денсаулық 
сақтау вице-министрі Ләззат 
Ақтаева, Инвестициялар және 
даму министрлігінің Құрылыс 
және тұрғын үй коммуналдық 
ш а р у а ш ы л ы қ  к о м и т е т і н і ң 
төрағасы Мархабат Жайымбе-
тов және Шымкент қаласының 
әкімі Ғабидолла Әбдірахымов 
қатысты.

Ү к і м е т  м ү ш е л е р і  ж ұ р т -
шылыққа Тұңғыш Президент – 
Елбасы Нұрсұлтан Назарбаевтың 
«Nur Otan» партиясының ақпан 
айындағы сьезінде атап өткен 
табысы төмен азаматтардың, 
көпбалалы аналардың, мүмкіндігі 
шектеулі  азаматтардың әл-
ауқатын арттыру, білім беру, 
денсаулық сақтау салаларының 
ж ә н е  ө м і р  с ү р у  с а п а с ы н 

арттыруға бағытталған әлеуметтік 
бағдарламаларды түсіндірді.

Шара барысында Гүлшара 
Ә б д і қ а л ы қ о в а  м е м л е к е т т і к 
бағдарлама аясында бірқатар 
көпбалалы аналарға пәтер кілтін 
табыстады.

«Шымкентте мамыр айында 
әлеуметтік жағдайы төмен 540 
отбасыға пәтер беріледі. Оның 
ішінде көпбалалы аналарға 177 
пәтер беруді жоспарлап отыр-
мыз. Бүгін соның 11-не Гүлшара 
Наушақызы пәтер кілтін табыста-
ды», – деді қала әкімі Ғабидолла 
Әбдірахымов.

Ауруханаларда тегін дәрі 
науқастарға таратылмаған 
бірқатар деректер анықталып, 
осы заңбұзушылық үшін 11 
өңірде 20-дан аса қылмыстық 
іс қозғалды. 

Тегін препарат алмадық 
деген шағымдар көбейген соң 
Денсаулық сақтау министрлігі 
аймақтарды тексеруге шығып, 
орын алған заңсыздықтарға 
өздері де көз жеткізді.  Денсаулық 
сақтау министрлігі фармация 
комитетінің төрайымы Люд-
мила Бюрабекованың айтуын-
ша, жергілікті медициналық 
мекеме басшылары 2016-2017 
жылдары жалпы құны 4 мил-
лиард 300 миллион теңгенің 
тегін дәрісін жұртқа үлестірдік 
деп алдап келіпті. 70 медицина 

мекемесіне тексеру барысын-
да, өтінішті дұрыс толтырмау, 
дәрілерді дұрыс таратпау, жалған 
құжат толтыру сынды өрескел 
қателіктер анықталған.

Науқастарға  тег ін  дәрі-
дәрмек берілмегені үшін 20-дан 
астам қылмыстық іс қозғалды. 
Тексеріс кезінде науқас пре-
паратты алмаса да, электрон-
ды жүйеде дәрі  емделушіге 
жетті  деген белгі  тұратыны 
анықталды. Айталық, Шым-
кент, Түркістан мен Жамбыл 
облыстарындағы психикалық 
орталықтарда, Павлодардағы 
облыстық психоневрологиялық 
диспансердегілер 2 айдан 11 айға 
дейін дәрі алмаған. Мониторинг 
тобы анықтаған барлық деректер 
қазір Бас прокуратураға жол-
данды.  

Қасым-Жомарт Тоқаев 
елімізде кезектен тыс прези-
дент сайлауы өтетіні туралы 
хабарлама жасады. Бұл туралы 
ол республикалық телеарналар 
арқылы Қазақстан халқына 
жасаған үндеуінде мәлімдеді.

Т о қ а е в  б ұ л  ш е ш і м д і 
қ а б ы л  д а м а с  б ұ р ы н  Е л б а с ы 
Н.Назарбаевпен, Парламент 
палаталарының спикерлерімен 
ақылдасқанын айтты.

– Елдегі  қоғамдық-саяси 
келісімді қамтамасыз ету үшін, 
алға басу үшін бізге айқындық 
қажет. Ішкі-сыртқы саясаттағы 
тұрақтылықты сақтап, Елба-
сы ұсынған әлеуметтік бағдар-
л а м а л а р д ы  с ә т т і  і с к е  а с ы -
руымыз керек.  Қазақстан – 
демократиялық мемлекет. Пре-
зидент тек халықтың қалауымен 
сайланады, – деді Тоқаев.

Қазақстан Президент сай-
лауы 2019 жылдың маусымның 
9-ы күні өтетін болды. Кезектен 
тыс президенттік сайлауға кан-
дидаттарды ұсыну 2019 жылғы 
10-сәуірде басталып, ағымдағы 
жылдың 28 сәуірінде сағат 18-

Ислам әрдайым бейбітшілік 
пен толеранттылықтың, 
жасампаздық пен 
үйлесімділіктің діні болып 
саналады. Бұл туралы бүгін 
елордада өтіп жатқан «Руха-
ни Жібек жолы. Ислам және 
жастар: қазіргі заманғы сын-
қатерлер» тақырыбындағы 
IV халықаралық діни-
ғылыми конференцияда ҚР 
Ақпарат және қоғамдық 
даму министрі Дәурен Абаев 
айтты. 

«Қазақстан мен Өзбекстан, 
Тәжікстан мен Қырғызстан және 
Түрікменстан мұсылмандар 
қауымы көп шоғырланған за-
йырлы мемлекеттер.  Бүгінгі 
конференцияға Ресей Федера-
циясы, Қытай, Финляндия мен 
Моңғолия елдерінің өкілдері де 
арнайы қатысып отыр», – деп 
атап өтті Д.Абаев. Осы ретте ми-
нистр  Тәуелсіздік алған жыл-
дардан бері біздің республика-
мызда Исламның, жалпы діннің 
рөлі айтарлықтай артқанын айт-

ты. «Біздің  халықта, сіздердің 
ел тұрғындары да ықылым за-
маннан бері Исламның Хана-
фи масхабын ұстанады. Бұл 
көне дәстүрлерімізбен тығыз 
сабақтасып жатқан объективті, 
рационалды қадамдардың алға 
қоятын бағыты. Орталық Азияда 
Ислам әрдайым бейбітшілік пен 
толеранттылықтың, жасампаздық 
пен үйлесім діліктің діні болып 
саналады. Біз үшін осы мұраны 
көздің қарашығындай сақтау өте 
маңызды», – деді ол. 

Алматыда қарақшыларды ұстамақ 
болған 2 полиция қызметкерін күдіктілер 
пышақтап кетті. Тәртіп сақшыларының 
бірі жансақтау бөлімінде жатыр. 
Қылмыс жасап, құқық қорғау орган-
дары қызметкерлерінің өміріне қауіп 
төндіргендерге қатысты тергеу басталып, 
2 күдікті қамауда, тағы екеуіне іздеу жа-
рияланды.

Жеңіл көлігін жалға беріп, пайда таба-
тын алматылықтың кесірінен 2 полицей зар-
дап шекті. Автокөлікті жалға алушы азамат 
ақысын кешіктірген соң, темір тұлпардың 
иесі 3 сыбайласымен бірге мәселені өз 
бетінше шешпек болады. Төртеуі көлік 
жүргізушісін қала сыртына апарып ұрған 
және 2 ұялы телефонын тартып алған. 14 
мыңның орнына 40 мың теңге талап етіпті. 
Арнайы операция барысында күдіктілер 
аға лейтенант Мұхитдинов пен полиция 
капитаны Қожаевқа пышақ сілтеген. Ауыр 
жарақаттанған тәртіп сақшыларының 
біреуі  жансақтау бөліміне түсті.  Бірі 
амбулаториялық емге жіберіліп, екіншіне ота 
жасалды. Қылмыскерлерді құрықтау бары-
сында полицейлерден сытылған 2 күдіктінің 
аты-жөні белгілі. Іздеу жарияланды. Құқық 
қорғау органдары қызметкерлерінің өміріне 
қауіп төндіргені үшін күдіктілер бірнеше 
жаза арқалауы мүмкін. Қазір ұсталғандардың 
екеуі кінәсін толықтай мойындады. 

00-де аяқталады. Бұл туралы 
ҚР Орталық сайлау комисси-
ясы төрағасының орынбасары 
Константин Петров жария етті. 
ҚР ОСК Комиссия отырысын-
да ол Қазақстандағы Прези-
дент сайлауына 1 мыңнан астам 
шетелдік бақылаушылар келетінін 
жеткізді. ҚР Президентінің ке-
зектен тыс сайлауы жөніндегі 
негізгі іс-шаралардың күнтізбелік 
жоспары еліміздегі сайлау ту-
ралы қолданыстағы заңнамаға 
сәйкес әзірленгенін айтты. Ал, 
ҚР Ұлттық экономика министрі 

Руслан Даленовтың айтуын-
ша, республикалық бюджетте 
мерзімінен бұрын өтетін сайлауға 
қ а р ж ы  қ а р а с т ы р ы л м а ғ а н . 
Сондықтан, науқанды өткізу үшін 
ақша Үкімет резервінен бөлінеді. 

Сөйтіп, елімізде ең ірі, ең 
маңызды саяси науқан баста-
лып кетті. Сайлауға қатысты зи-
ялы қауым өкілдері мен қоғам 
мүшелері өз ойларын белсенді 
түрде білдіріп жатыр. Ортақ ой 
мен қойылар талап біреу ғана – 
президенттік сайлау ашық және 
әділ өтсін!

Республикалық қоғамдық-саяси апталық газет 
«Қазақ үні» мемлекеттік тапсырысты абыроймен орын-
дап келе жатқан еліміздегі белгілі басылым.

Еліміздің бас газеті «Егемен Қазақтанда» біртуар 
қайраткер Шерхан Мұртаза: «Кімнің кім екенін 
білгің келсе, тек «Қазақ үні» газетін ғана оқып, біле 
аласыңдар» десе, «Қазақ әдебиеті» газеті: «Қазақ үні» бір 
мақаласымен-ақ ұйқыдағы жұртты оятты» деп жазды.

Қазір «Қазақ үні» – бар қазақ үніне айналды.  
Оқылымы жағынан қазақ сайттарының ішінде ең 

алдыңғы орында тұратын, ҚР Тұңғыш Президенті – 
Елбасы қоры жариялаған «ЕҢ ҮЗДІК ҚАЗАҚ ТІЛДІ 
САЙТ» байқауының жеңімпазы www.qazaquni.kz 
ақпараттық порталымыз қазір еліміздегі ең ықпалды 
сайтқа айналды.

Елбасы саясатын қолдап, ел мұңын мұңдаған 
«Қазақ үні» газетінің басты мақсаты – мемлекет пен ұлт 
мүддесін қорғау болып келеді. Ұлт ұранымен уызданған, 
ұлттық қаны ойнаған қайсар қайраткерлерді, ел үшін 
еңбек етіп жүрген азаматтарымызды қолдау да – басты 
назарымызда.

 Сол себепті, «Қазақ үні» газеті Сіздердің сайлау 
алды үгіт-насихат жүргізуге қабілетті де сенімді серіктес 
бола біледі.

Газетке А3 көлемінде ақпарат орналастыру бағасы 
1100000 (бір миллион бір жүз мың) болады.

Әр қазаққа өз бағдарламаңызды жеткізгіңіз келсе, 
ақпараттық серіктестікке «Қазақ үні» газетін таңдаңыз.

Хабарласу үшін 8 701-750-04-21

ҚҰРМЕТТІ 
ҚР ПРЕЗИДЕНТТІГІНЕ 

ҮМІТКЕР!
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Біздің билікке айтып сөз, ұрып таяқ өтпейді. Бұған халықтың көзі 
анық жетіп болды. Тұрғындарымыздың әл-ауқатын жақсартуға тиісті, 
қомақты қаржы бөлінген мемлекеттік бағдарламаларды  іске асыруға 
тікелей міндетті Үкімет жұмысы көпшіліктің көңілінен шығып көрген 
емес. Өйткені, сол маңызды бағдарламалар ешқашан ойдағыдай 
орындалған жоқ, жыл сайын осы мақсатқа бағытталған бюджет 
ақшасының айтарлықтай бөлігі игерілмей қалады. Қарапайым 
адамдардың сөзін құлағына қыстырмайтын үкіметтегілерге, тіпті 
мемлекет басшысының ескертулері де әсер етпейді. Сондықтан да 
болар,  атқарушы биліктің бастауы болып табылатын ҚР Министрлер 
кабинеті Тәуелсіздік алғаннан бергі 26 жылда 11 рет ауыстырылған 
екен. Осыдан-ақ көп нәрсені аңғаруға болатын шығар...

ЖАНЖАЛҒА ҚАЛҒАН

Qumsaǵat

2-3-бетті дайындаған 
Зейнолла ҚАБИОЛЛАҰЛЫ

көмекті алдынала есептеп, жо-
спарлап, іске асыру Үкіметтің 
жұмысы емес пе? Бірақ ондай өз 
бетінше қарастырылып жатқан 
т ұ р а қ т ы  қ а м қ о р л ы қ т ы  к ө р і п 
отырған жоқпыз. Сондықтан, 
ж о ғ а р ы д а ғ ы л а р  т ө м е н д е г і 
қарапайым халықтың жағдайын 
білмейді деп айтуға толық негіз бар, 
немесе білгісі келмейді.

Енді Елбасы берген осы тап-
сырмалар қалай орындалып жа-
тыр соған тоқталайық. Ашығын 
айтсақ, елімізде сәуір айының 
алғашқы күнінен-ақ арнаулы 
жәрдемақы алу үшін жанталас бас-
талып кетті. Дәлірек айтсақ – қып-
қызыл жанжалға ұласты. Қалалық 
жұмыспен қамту, халыққа қызмет 
көрсету орталықтарында ұзын-
сонар кезек пайда болды. Біреулер 
мемлекеттік мекемеден қаржылай 
көмек алатын болып қуанып шықса, 

өзі. «Мен не деймін, домбырам 
не дейді?» демекші, халық осыған 
түсіне алмай дал.

Соған қарамастан, еліміз бой-
ынша жәрдемақыдан үміткерлер 
азаяр емес. Оған бір-екі мысал 
ғана келтірелік. Айталық, Ақтө-
бедегі әлеуметтік сала қызмет-
керлері келушілердің көптігінен 
жәрдемақыға құжат қабылдап 
үлгермей, түскі үзіліссіз он екі 
сағат бойы тапжылмастан жұмыс 
істеуде .  Қалалық әлеуметт ік 
бағдар ламалар бөлімінің басшысы 
Мақпал Тұрмағанбетованың айту-
ынша қазір жеті пунктте қабылдау 
жүргізіліп жатыр. Жәрдемақыдан 
дәметіп келіп жатқан әйелдердің 
қарасы өте көп. Арасында құжат 
арқалаған ер азаматтар да бар. Жұрт 
жәрдемақы үшін таңның атысынан 
кезекке тұрып әлек. Қалада бір 
күн ішінде мыңнан астам адамның 

Енді бірінің баспанасыз жүргеніне 
көңіл аудармаған. Яғни, отбасының 
жағдайын анықтау мен табыс-
ты есептеуде өз қалауларынша 
еркіндікке жол берген. «Телеви-
зор, шкаф, диван болса берілмейді 
дейді. Сонда біз екі кілемнің үстінде 
отыруымыз керек пе? Тіпті газ, су 
өткізілмеген болуы керек дейді. Ал 
Үкімет тек жалақыға қарап беріледі 
деді емес пе?» – дейді Ұзынағаш 
а у ы л ы н ы ң  т ұ р ғ ы н ы  А л м а г ү л 
Мұратова. «Маған «Сен байсың» 
жәрдемақы неге керек дейді? 
Менің үйім жоқ. Мен енеммен 
бірге тұрамын. Күйеуімде машина 
бар. 1 жыл болды жұмысқа тұрды. 50 
мың теңге жалақы алады, мен 10 500 
теңге аламын. Соны 5 балаға жеткізе 
аламыз ба?» – деп шағымданды 
Ұзынағаш ауылының тағы бір 
тұрғыны Земфира Ақылбаева.

Оған қоса құжат қабылдайтын 
ж е р д е г і  қ ы з м е т  к ө р с е т е т і н 
м а м а н д а р д ы ң  т ы м  а з д ы ғ ы н а 
да тұрғындар тарапынан арыз-
дар айтылуда. Қаржылай көмекті 
алуға өтініш бергеннен кейін, 
арнайы құрылған комиссия сол 
отбасынының жағдайын тексеріп, 
материалдық хаттама толтыры-
лып,  соның қорытындысына 
сәйкес жәрдемақы тағайындайды 
екен. Осы істі атқаруға тиісті екі 
маманның соңында жүз шақты 
адам жүргені де айтылып қалды. 
Жергілікті билік өкілдері телеарна 
журналистері алдында аналардың 
бұл шағымын жоққа шығаруға ты-
рысып, ақталумен әлек.

Осыған ұқсас көріністі қазір 
кез келген қаладан, барлық елді 
мекендерден көруге  болады. 
Мал-мүлкін, тіпті итіне дейін 
түгендеген шенеуніктер қарапайым 
тұрғындардың шамына тиіп жа-
тыр. «Есептегіш болса біздегі то-
лып жатқан долларлық милли-
онерлер мен миллиардерлердің 
мүліктерін тексермей ме? Қазақ 
ж е р і н е н  т а п қ а н  п а й д а л а р ы н 
шетелге  жасырған  ұрыларды 
қолдарынан ұстамай ма? Олардың 
сатып алған зәулім сарайлары, яхта, 
ұшақтарының бағасы ке зкелген 
қаланың жылдық бюджетін он орап 
алады. Сол ақшаны адал, өз маңдай 
терімен тауып па, әлде әкесі мұра 
етіп тастап кетіп пе? Шетелдік ком-
панияларды қаптатқанша, өзіміздің 
кәсіпорындарды ашып, өз адам-
дарымызды лайықты жалақысы 
бар жұмыспен неге қамтымайды? 
Тұрақты жұмыс, жоғары жалақы 
болса біз бала-шағамызды үйде 
қараусыз қалдырып, мына жерде 
таң атқаннан күн батқанға дейін 
сенделіп жүрмес едік қой...», – де-
ген реніштерін білдіріп жатқандар 
да бар.

Ия, аналардың жанайқайын 
жоққа шығаруға болмайды. Ізгі 
ниетпен, қамқорлық көңілмен 
басталған жәрдемақының жанжалға 
ұласуы жақсылықтың нышаны 
емес. Бәрі де сол жетіспеушіліктің, 
қарапайым халықтың тұрмыс 
деңгейінің төмендігінен туын-
дап жатқан мәселе.  Олардың 
е ш қ а й с ы с ы  м и л л и о н д а р д ы 
сұрап жатқан жоқ. Азық-түлік 
пен күнделікті тұтыну тауарла-
ры тұрақты қымбаттап жатқан 
мына заманда бала-шағасын жұрт 
қатарлы асырап, өсіруді армандай-
ды. Бар болғаны – сол ғана. Саяси 
талап қойып, жоғары лауазым-
ды қызмет сұрап, таққа таласып 
жатқан жоқ олар. Қойнауы қазба 
байлыққа толы ұлан-байтақ жерде 
тұрып жатқан қарапайым адам-
дар өз мұңын ел тізгінін ұстаған 
азаматтар мен өздері сенім артқан 
атқарушы билікке айтпағанда кімге 
айтады?..

газеттің жеке 3-4 нөмірін арнауға 
тура келеді. Ол туралы өз кезінде 
басылымдарда жазылып, телеар-
наларда тұрақты түрде көрсетілді 
де. Әдетте, бірінші басшылардың 
орынбасарларының ұрлықпен 
жиі ұсталып жатқанын жақсы 
білесіздер. Соған қарағанда, бас-
шылары бұл «бизнесті» сол орын-
басарымен қосылып жасайтыны 
көрініп тұрады. Бірақ, басшы бұл 
жерде сүттен ақ, судан таза болып 
шыға келеді. Сонда қарамағындағы 
мамандардың немен айналысып 
жатқанын білмейтін ол неғылған 
басшы? Сондықтан, орынбасары 
ұсталса, басшыны да бірге жаза-
лайтын заң қабылдау қажет. Біздің 
айтып отырғанымыз ұсталғандары 
мен сол үшін түрмеге қамалғандары 
ғана, ұсталмағандары мен ұстауға 
болмайтындары қаншама, ол өз 
алдына мұрты бұзылмаған тың 
тақырып...

Жәрдемақы жайлы әңгіме ба-
стап, Үкіметтің қорасына неге кіріп 
кеттің дейтін боларсыздар. Оны 
да түсіндіре кетейік. Жоғарыда 
а й т ы л ғ а н д а й ,  м е м л е к е т т і к 
бағдарламалар өз ретімен орындал-
са, бұл туралы әңгіме де болмас еді. 
Бөлінген қаржыны өз мақсатында, 
бір тиынын шашау шығармай 
у а қ ы т ы н д а  ж ұ м с а с а  ж а ғ д а й 
мүлдем басқаша болып, ауыз су-
сыз, жолсыз, жарықсыз отырған 
елді мекендердің жұрты бүгінгі 
күні ұлардай шуламас еді. Жыл 
сайын бөлінетін миллиардтаған 
қаржыға қыруар жұмыс атқаруға 
мүмкіндіктер болды. Өкінішке 
орай, салалық министрліктер мен 
аймақтық әкімдіктерден тұратын 
атқарушы билік өкілдері осы күнге 
дейін бұл бағытта дұрыс жұмыс 
істей алмай келеді.

Ш ы н ы н а  к е л с е к ,  ә р б і р 
министрлік өз саласы бойынша 
алда атқарылатын жұмыстары ту-
ралы жобаларды өздері дайындай-
ды. Оған қанша қаржы кететінін 
де өздері  есептеп,  Мәжіліске 
ұсынады. Депутаттардың алдында 
қызылкеңірдек, болып сол жо-
баларын дәлелдейді, қорғайды. 
Министрдің «қырамын-жоямын» 
деген белсенділігін көрген депутат-
тар оған имандай сеніп сұрағанын 
беріп, жобаға сәттілік тілеп жол 
ашып береді. Жап-жақсы жоба 

атына рәсімделген өз компаниясы-
на беретін кездер де жиі кездеседі. 
Сөйтіп жүргенде, алтын уақыт 
босқа кетеді, жұмыс белгіленген 
мерзімде атқарылмай қалады. Оған 
айтар уәждері жеткілікті. Тендер 
уақытында өтпеді, ақша кеш түсті 
деген сияқты сыныққа айтар сылта-
улары көбейіп кетеді. Нәтижесінде, 
осыншама жақсылықты күткен 
қарапайым халық қиналады. 
Оның сыртында жоспарлау жағы 
да ақсап жатыр. Өйткені, Үкімет 
басындағылар жергілікті жерлердің 
жағдайын жете білмейді. Жұрттың 
қалай өмір сүріп жатқанын, оның 
жағдайын жақсарту үшін нақты 
не істеу керектігінен кеңседен 
шықпайтын шенеуніктер мүлдем 
бейхабар. Басқа салаларды былай 
қойып, бір ғана Еңбек және халықты 
әлеуметтік қорғау министрлігін 
алайық. Сала басшысы Бердібек 
Сапарбаевтың журналистерге бер-
ген жауабына қарасақ, осыған дейін 
570 мың отбасыға атаулы әлеуметтік 
көмек беріліп келсе, енді ол бірден 
830 мыңға көтерілмекші. Сонда, 
жағдайы төмен 160 мыңнан аса от-
басы қайдан сопаң етіп шыға келді, 
оны неге бұрындар байқамаған 
олар? Яғни, осы күнге дейін осын-
шама отбасы атаулы әлеуметтік 
көмектен қағылып келген. Бұны 
да толық дерек деуге келмейді, 
өйткені, жағдайы төмен отбасы-
ларды түгендеу енді ғана қолға 
алынды. Сондықтан, бұл көрсеткіш 
алдағы уақытта арта түсері анық. 
Елбасының «Нұр Отан» сьезінде 
берген тапсырмасынан кейін ғана 
Үкімет шұғыл іске кірісті. 

Мемлекет басшысының бұл 
тапсырмасына да Астанада ата-
аналары түнгі ауысымда жұмыс 
істеуге мәжбүр болып, үйде жалғыз 
қалған бес бірдей бүлдіршін өртеніп 
кеткен қайғылы оқиғадан кейінгі 
көпбалалы аналардың жанайқайы 
түрткі болғаны белгілі. Еліміздің 
бірнеше қаласында отбасының 
тұрмыстық жағдайы төмен ана-
лар шерулерге шығып, оның ең 
көлемдісі елордада өтті. Аналар-
мен жолығуға келген қала әкімінің 
орынбасары Ермек Аманшаев 2-3 
сағаттық кездесуден басын әзер 
алып шықты емес пе? Еліміздегі 
жағдайы төмен отбасыларды 
тұрақты түгендеп, оларға көрсетілер 

енді біреулер үйлеріне жылап кетіп 
жатыр. Бұл жерде жәрдемақының 
ешқандай кінәсі жоқ. Мәселе 
кімге беру, кімге бермеу керек де-
ген сұрақтың өзінде болып тұр. 
Елбасының тапсырмасынан «Әр 
балаға 21 мың теңгеден жәрдемақы 
берілсін» дегенді телеарнадан өз 
көздерімен көріп, өз құлақтарымен 
естіген аналар мемлекеттік мекеме-
лерге топ-тобымен ағыла бастады. 
«Негізі жоспар бойынша 2019 жылы 
832 мың отбасына түрлі төлемдер 
қарастырылып отыр. Балаларға 
20789 теңгеден төмен төленбейді. 
Атап өту керек, көпбалалы от-
басы болсын, бір балалы отбасы 
болсын, егер мұқтаж болса сол 
жанұяларға төленеді», – деген 
Еңбек және халықты әлеуметтік 
қорғау министрінің орынбаса-
ры Светлана Жақыпованың жа-
лынды сөзі де үміттендірген-ді. 
Әрине, әрбір ана осы көмектен 
дәмелі. Олар да шенеуніктердің 
алдына жетіскенінен бармайды, 
араларында ерігіп жүрген мил-
лионерлер жоқ. Бірақ, бәрінің 
бірдей жолдары болмасы белгілі 
болып отыр. Оған бірінші кезек-
те «күн көріс деңгейінің жетпіс 
пайызы» деген шектеу себеп екен. 
«Адам басына шаққандағы кіріс 
ең төменгі күнкөріс деңгейінің 70 
пайызынан, яғни, 20 789 теңгеден 
сәл ғана асып кетсе, бұл отбасы 
тұрмысы нашар отбасы санатына 
кірмейді. Себебі, тәртіп сондай», 
– деген болатын бұл туралы Еңбек 
және халықты әлеуметтік қорғау 
министрі Бердібек Сапарбаевтың 

құжаты қабылданып, оның жар-
тысына жуығын кері қайтарыпты. 
Оған алдында айтқан «жетпіс 
пайыздық» шектеу себеп болған. 
«Кішкентай екі балалы жалғызбасты 
анамын. Жәрдемақы үшін әкемнің 
зейнетақысын кіріс ретінде есептеп 
отыр. 21 мың теңге маған тиесілі 
емес дейді. Сонда қалай? Енді 
әкемнің үйінен кетіп, екі баламмен 
далада қаңғып жүруім керек пе?»  – 
дейді Ақтөбе қаласының тұрғыны 
Әлия Есенәлиева. Жалғыз басты 
ананың арызы орынсыз деуге бол-
майды. Зейнеткер тамақ ішпесін, 
киім кимесін, ауырса дәрі-дәрмек 
сатып алмасын дегендері  ме? 
Кішкентай немерелері аш отырса, 
атасы мен әжесінің тамағынан 
қалай ғана ас өтсін? Өзі өліп кетсе 
де, қолындағысын соларға береді. 
Осы заңды ұсынған министрлер 
мен оны бекіткен депутаттар не ой-
лады екен? Миллионға жуық айлық 
алатын министрлер мен депутаттар 
қарапайым халықтың жағдайын 
түсінбейтіні осыдан-ақ көрініп тұр. 
Ол үшін олардың өздерін 60-70 мың 
айлыққа отырғызу қажет. 

Жәрдемақыға байланысты 
жанжалдың бірін КТК телеарнасы 
көрсетіп, көпшіліктің жағасын 
ұстатты. Атаулы әлеуметтік көмекті 
тағайындауда түрлі таңғажайып 
жағдайлар орын алып жатқан 
көрінеді. Алматы облысы Ұзынағаш 
ауылындағы көпбалалы аналардың 
айтуларынша, комиссия үйдің 
ішіндегі жиһазды да есепке алып-
ты. Тіпті кейбірінің үйіндегі кілемі 
мен теледидарын да қоса санаған. 

Қыруар қаржының игерілмей 
қалғаны өз алдына,  бөлінген 
қаражатты орта жолда қасқырдай 
талап, жемқорлыққа салынған 
лауазымдылардың санына жетудің 
өзі қиын болып қалды. Премьер-
министр, министр, облыс әкімдері 
де бар олардың ішінде. Жемқор 
лауазымдылардың атын атап, 
жасаған «ерліктерін» жазсақ оған 

мен жұмыс осы жерге дейін дұрыс 
жүреді.  Одан әрі,  әдеттегідей 
былығы бітпейтін «әләулай» баста-
лады. Ешқашан таза өтпейтін тен-
дер деген талапайға қаншама уақыт 
кетеді. Қыруар қаржы таразының 
басына түскен тендер дегенде та-
мыр-таныс, туыстар табыла қалады. 
Бағдарламаның басындағылар жо-
баны өзінің басқа бір танысының 
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«Ақ жол» парламенттік фракциясы 
Үкіметке инвестициялық жобаларды 
құру кезінде ешбір негізсіз жерді тар-
тып алудан бизнесті қорғауды және 
мұндай жер учаскелерін игерудің 
нақты критерийлерін бекітуді ұсынды 
– бұл туралы Мәжілістің өткен отыры-
сында Азат Перуашев мәлімдеді.

«Ақ жол» партиясы Президент Тоқаевқа 
либералды құндылықтарды ұстанғаны 
үшін өз алғысын білдірді – бұл тура-
лы Қасым-Жомарт Тоқаевтың ҚР 
Президентінің сайлауы жөніндегі 
үндеуін талқылау барысында Азат 
Перуашев мәлімдеді. Талқылау 
партияның орталық офисінде Орталық 
Кеңес Төралқасы мен парламенттік 
фракцияның бірлескен отырысында 
өтті. Іс-шара партияның аймақтық 
филиалдарының бейнеконференц-
байланыс режиміне қосылуы арқылы 
жүргізілді.

«Ақжолдықтар» Мемлекет басшы-
сының кезектен тыс президенттік сайлау 
туралы бастамасын қолдайды.

«Сайлау туралы мәлімдеме белсенді 
қоғамдық жағдайда көпшіліктің назарына 
жолданды. Біз, демократиялық партия 
ретінде, Президент Тоқаевқа либералдық 
құндылықтарды ұстанғаны үшін өз 
алғысымызды білдіруге тиіспіз. Оған 
кезекті сайлауға дейін өз лауазымында 
қалуға ештеңе де кедергі келтірмеді. Бұл – 
халықаралық алдыңғы қатарлы тәжірибеге 
сүйенген әдеттегі дәстүр. Алайда, Пре-
зидент жалпыхалықтық сайлау жөнінде 
шешім қабылдады. Сайлау таза, ашық әрі 
әділ өтетініне сенім білдірді», – деп атап 
өтті сөйлеген сөзінде Азат Перуашев.

Ол партияның сайлауға қатысуы, 
президенттік сайлауға кандидаттар-
ды ұсыну жөніндегі шешім тек қана 
құрылтайда қабылданатынын жеткізді.

«Демократиялық қағидаларды ұстана 
отырып, құрылтайдың әрбір делегаттары 
өз үміткерлерін ұсына алады. Дегенмен, 
соңғы шешімді партия съезі қабылдайды», 
– деп толықтырып өтті «Ақ жол» жетекшісі.

Осыған байланысты, ұйымдастыру 
мәселелерін және делегат өкілдерінің нор-
масын бекіту үшін президиум алдағы сенбі 
күніне, 13 сәуірге, партияның Орталық 
Кеңесінің пленумын шақыруды бекітті.

«АҚ ЖОЛ» ПАРТИЯСЫ 
ПРЕЗИДЕНТ ТОҚАЕВҚА 

ЛИБЕРАЛДЫ ҚҰНДЫЛЫҚТАРДЫ 
ҰСТАНҒАНЫ ҮШІН АЛҒЫСЫН 

БІЛДІРДІ

«АҚЖОЛДЫҚТАР» ЖЕР ТЕЛІМДЕРІН 
ИГЕРУДІҢ НАҚТЫ КРИТЕРИЙЛЕРІН 

БЕКІТУДІ ҰСЫНДЫ

ДЕПУТАТТАР ҚАЗАҚСТАНДЫҚТАРДЫ ҚАЛА 
ТҮТІНІНЕН ҚОРҒАУДЫ ТАЛАП ЕТТІ

«Ақ жол» депутаттары қазақстандықтарды 
қала түтінінен қорғауды және оны 
кәсіпорындарға салынатын экологиялық 
міндетті төлемнің есебінен жүргізуді 
талап етті – бұл туралы депутат Кеңес 
Әбсатиров Мәжілістің пленарлық отыры-
сында мәлімдеді. 

«Тәуелсіздік жылдары экологиялық 
қауіп сіздіктің үш Тұжырымдамасы қабыл-
данды. Алайда, бұған қарамастан, қазақ стан-
дықтар атмосфералық ауаға зиянды заттарды 
шығарудың құрбаны болып келеді. Бүгінгі 
таңда,  Алматы, Екібастұз, Петропавл, Ақсай 
және Шу сынды бес қала жоғары ластану 
деңгейіде. Сондай-ақ, Атырау, Өскемен, 
Балқаш, Теміртау, Қарағанды, Жезқазған, 
Ақтау, Нұр-Сұлтан, Ақтөбе сияқты тоғыз 
қала ластанудың өте жоғары деңгейіне жет-
кен.

Бірақ, атмосфералық ауаны бақылау 
қызметі зиянды заттарды шығарудың шекті 
рұқсат етілген концентрациядан асып кеткені 
жөнінде хабардар етуге тіпті асықпайды. Ал, 
біздің елімізде шекті рұқсат етілген концен-
трация нормалары халықаралық стандарттар-
дан артта қалған. Мәселен, майда ыдыранды 
шаң-тозаңның Қазақстанда қабылданған 
орташа күнделікті шекті нормасы 0,35 мг / м3 
құрайды. Бұл Дүниежүзілік денсаулық сақтау 

ұйымы бекіткен 0,25 мг / м3 мөлшері  шегінен 
асып түседі. Халықаралық стандарттарға 
сүйенсек, қарапайым жылу электростансала-
ры ғана бар Қазақстанның барлық қалалары 
экологиялық ластанған қалалардың тізіміне 
енгізілер еді. 

«Ақ жол» депутаттарының пікірінше, 
мұндай жағдайға тап болудың бірден-бір 
себебі – Экологиялық кодексте табиғатты 
пайдаланушылардың қоршаған ортаны 
қорғау шараларын жүргізуін ынталандыру 
нормаларының болмауы. Кәсіпорындар үшін 
кей кездері заманауи тазалау құрылғыларын 
орнатқаннан гөрі, зиянды қалдықты шектен 
тыс шығарғаны үшін айыппұл төлеу тиімдірек 
болып отыр. 

Екінші бір жағынан алып қарасаңыз, 
кәсіпорындардың көкейінде тұрған сұрақ 
– жыл сайын өсіп жатқан экологиялық 
төлемдер қайда кетіп жатыр? 

«Атмосфералық шығарындыларды 
азайту және кәсіпорындардың қымбат 
технологиялық шешімдерін қолдануға 
көмектесу үшін бұл төлемдерді мақсатты 
пайдаланатын уақыт келіп жетті», – деп 
есептейді «ақжолдықтар».

Ауа ластануымен күресудің әлемдік 
тәжірибесі  қалада  шығарындыларды 
азайтудың көптеген шешімдерін көрсетіп 
берді: консервативті жасыл көшеттердің ауда-

нын арттыру, инновациялық – «ауа дәлізін» 
құру. Осы арқылы ластанған ауа қаладан 
шығарылады.

Алайда, қалалардағы түтінмен күресу дің 
негізгі жолы қалдық шығарудың стацио нар-
лық көздеріне қатаң талаптар қою (Қазақ-
станда олардың үлесіне шамамен 2 млн.
тонна-дан келеді). Бұл , бірінші кезекте, жылу 
энергетикалық кәсіпорындарға қатысты.

Мәжілісмен Абсатиров атап өткендей, 
өнер кәсіптегі және қоршаған ортадағы 
ахуалы бізге ұқсас Ресейдің Красноярскіде 
қолға алған энергетикалық нысандарды 
жаң ғырту үдерісі үлгі бола алады. Мұнда 
ЖЭО-1-ге тазалау деңгейі 99%-ды құрайтын 
электр сүзгілерін орнату жоспарланып 
отыр. Бұл зауыттан шығарылатын зиянды 
қалдық тар дың концентрациясын 3-5 есеге 
азайтуға мүмкіндік береді. Ал ЖЭО-2-ге 
отынды жағып бітіру әдісін енгізу зиянды 
шығарындыларды 50% -ға дейін азайтады.

Осы орайда, «Ақ жол» фракциясы талап 
етеді:

1)  Дүниежүзілік денсаулық сақтау 
ұйымының ұсынымдарына сәйкес ауаны 
ластаушы заттарға қойылған шекті рұқсат 
етілген концентрация нормативтерін енгізуді;

2) Жаңа Экологиялық кодексте қоршаған 
ортаны қорғау бойынша инновациялық 
әдістерді қолданатын табиғатты пайдалану-

шылар үшін экономикалық тұрғыдан ын-
таландыру шараларын қарастыруды  талап 
етеді.

Бұдан басқа, депутаттар министрден 
ауаны ластаушы заттар шығарындыларын 
азайту және қоршаған ортаға зиянды зат-
тар шығарғаны үшін алынатын төлемдерді 
пайдаланудың ағымдағы тәртібі туралы 
ақпарат беруін сұрады. 

«Ақ жол» ҚДП және оның парла менттік 
фракциясы сайлауалды бағ дар  ламаны 
жүзеге асыру және сайлау шылардың талап-
тілектерін орындау бойынша жұмыстарды 
жалғастыруда. 

«Ақ жол» партиясының 
баспасөз қызметі

«Инвестициялық тартымды лыққа 
және бизнестің қауіпсіздігіне әсер 
ететін маңыз ды факторлардың бірі  
– жо баны іске асыруға бөлінген жер 
телімдерін қайтарып алу мәселелерінде 
мемлекеттік саясаттың ашықтығы 
мен негізділігі .  Бірде-бір инвес-
тициялық жобаны тиісті ғимараттар 
мен құрылыстарды салусыз жүзеге 
асыру мүмкін емес. Қиялдағы әсем са-
райлар ғана аспанда ілулі бола алады, 
ал индустрияландыру үшін салынған 
ғимараттар жер бетінде берік тұру ке-
рек», – деп айтылған Үкіметтің атына 
жолданған депутаттық сауалда.

Кәсіпкерлер шенеуніктердің дау 
тудыратын және кейде бопсалауға дейін 
баратын негізсіз шешімдеріне талап-
арыздарын білдіріп, шағым түсіруде. 
Алайда, мұндай мәселе туындағанда, 
соттар әдеттегідей кәсіпкерлердің 
барлық қажетті рәсімдерден өтіп, жо-
баны әзірлеп, сараптауға жұмсаған 
уақыты мен қаражатына қарамастан, 
мемлекеттік органдардың талаптарын 
қолдайды.

Бұл орайда, Азат Перуашев «Ақ 
жол» фракциясының бұдан бұрын 
да Жоғарғы сот төрағасы Жақып 
Асановтың атына өтінішпен жүгініп, 
мемлекеттің экономикалық дамуы 
мен кәсіпкерлердің заңды құқығын 
қорғау мүддесіне негізделген амал-
тәсілдерді әзірлеуін сұрағанын жеткізді. 
Осы мақсатта Жоғарғы сотта арнайы 
жұмыс тобы құрылып, аталмыш са-
ланы реттеудегі елеулі олқылықтарды 
анықтаған болатын.

Сонымен, Жер кодексінде егер уча-

ске игерілмеген болса немесе тиісті 
мақсатта пайдаланылмаса жер телімін 
мәжбүрлі түрде алып қоюды көздейді. 
Алайда, игеруге қойылатын критерий-
лер анықталмаған. Бұл шенеуніктерге 
жер учаскелерін өз қалауы бойынша 
тартып алуға мүмкіндік беріп, оны 
кәсіпкерлерге қарсы теріс пайдалануға 
жағдай жасап отыр.

Д е п у т а т  б ү г і н д е  ш а ғ ы н  ж ә н е 
орта бизнес жер телімдерін иге-
ру кезінде кедергілерге жиі тап бо-
л а т ы н ы н  м ә л і м д е д і .  М ә с е л е н , 
и н ж е н е р л і к  т о р а п т ы ң  б о л м а у ы , 
мемлекеттік органдардың рұқсаттама 
құжаттамаларын кешіктіруі. Ал, онсыз 
жобалық сараптаманың қорытындысын 
алу және құрылысқа кірісу мүмкін емес.

Әріден соң, шағын және орта бизнес 
үшін коммуникацияларды өз есебінен 
жүргізу – оны шығынға ұшыратады. 
Ал, шенеуніктердің қарама-қарсы 
әрекеттерін форс-мажорға теңеуге 
болады. Өйткені, бұл, шын мәнінде, 
кәсіпкерлер үшін бейне бір «бой 
бермейтін күшке» айналды.

Оған дәлел боларлық мысалдар 
жетіп артылады. Мемлекеттік органдар 
бірде бас жоспарды, бірде құрылысты 
тұрғызатын ауданның егжей-тегжейлі 
жоспарлауына өзгерістер енгізіп, тіпті 
коммуникация жүргізудің мерзімін 
кейінге шегереді. Осы уақыт аралығында 

кәсіпкерге берілген жерді игеру мерзімі 
де  аяқталады.  Әзірленіп,  төлемі 
жасалған құжаттарға қарамастан, соттар 
жер учаскесін тартып алады. Осылайша, 
инвестициялық жаңа бастамалардың 
болашағына балта шабады.

«Экономиканың драйвері дәл осы 
шағын және орта бизнес емес пе еді?! 
Жаңа технологияларды енгізетін де, 
азаматтарды жаппай жұмыспен қамтуға 
жол ашатын сектор да осы еді. Деген-
мен, шенеуніктер заңды сылтау етіп 
жанданып келе жатқан бизнестен жерді 
тартып алып, кәсіпкерлік бастаманың 
дамуына тосқауыл қояды. «Ақ жол» 
партиясының поштасына келіп түскен 
мұндай мысалдар жетерлік», – деп атап 
өтті Азат Перуашев.

Осыған байланысты «Ақ жол» 
фракциясы құрылыс маусы мының 
басталуын ескере отырып, Үкіметке 
жер телім дерін игерудің бірыңғай 
крите рийлерін әзірлеуді, сондай-ақ, 
инженерлік желілерді қосу және басқа 
да объективті жағ дайларды ескере оты-
рып, шағын және орта бизнес үшін жер 
учаскелерін игеру мерзімін есептеп 
шығаруды ұсынды.

« А қ  ж о л »  Қ Д П  ж ә н е  о н ы ң 
парламенттік фракциясы сайлауалды 
бағдарламаны іске асыру және бизнес 
мүддесін қорғау бойынша жұмыстарды 
жалғастыруда.
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Ұлықбек ЕСДӘУЛЕТ, ақын, Мемлекеттік сыйлықтың лауреаты, Қазақстан Жазушылар одағының Басқарма төрағасы: 

Бақытбек СМАҒҰЛ,
«QAZAQSTAN ARDAGERLERI» Қауымдастығының 
төрағасы, Мәжіліс депутаты:

Азат ПЕРУАШЕВ, ҚР Парламенті Мәжілісінің депутаты: 

КҮННІҢ ЖАРҚЫРАП ТҰРҒАН 
КЕЗІНДЕ ПРЕЗИДЕНТІМІЗДІ 

САЙЛАП АЛҒАНЫМЫЗ ДҰРЫС

ЫРЫСТЫ ЕСЕЛЕП, 
МЕМЛЕКЕТТІЛІКТІ 
БЕКЕМДЕЙТІН ҚАДАМ

САЙЛАУҒА ТҮСЕТІН 
ҮМІТКЕРЛЕРГЕ КЕДЕРГІ 
ЖАСАЛМАУЫ КЕРЕК

Мәжіліс депутаттары Қазақстанда кезектен тыс Президент 
сайлауының қалай өтетініне қатысты пікір білдірді, – деп хабарлай-
ды Sputnik Қазақстан.

Мәжілістегі «Ақ жол» фракциясының жетекшісі Азат Перуашев-
тің айтуынша, мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың жуыр-
да партия жетекшілерімен өткен кездесуінде оған өтініш білдірген.

«Ең бастысы – сайлауға түсетін үміткерлерге кедергі жасалмауы 
қажет. Мемлекет басшысымызға сайлауды адал, ашық, мөлдір өткізу 
туралы өтінішімізді айттық, талап деп те айтуға болатын шығар», – 
деді ол.

Сонымен қатар депутат осыған дейінгі сайлаулар кезінде 
кемшіліктерді байқағанын айтты.

«Парламент сайлауын мысалға келтірейін. «Ақ жол» партиясы 
Парламент сайлауына қатысқан кезде бір жағдайды байқадым. «Ақ 
жол» партиясының атынан сайлауға түскен кейбір үміткерлерді 
салық декларациясына сәйкес 20 теңге, 40  теңге, 250 теңге 
төлемегені үшін сайлаудан алып тастаған кездер болды», – деді 
Перуашев.

Айтуынша, «Ақ жол» партиясынан кезектен тыс Президент 
сайлауына кім қатысатыны осы айдың аяғында өтетін съезде белгілі 
болады.

Ал Мәжіліс төрағасының орынбасары Гүлмира Исимбаева 
елімізде осыған дейін өткен Президент сайлауларының әділ және 
ашық өткенін атап өтті.

«Менің ойымша, осы уақытқа дейін өткен Президент сай-
лаулары ашық және жариялы түрде өтті. Өйткені, сайлауда 
бақылаушылар жұмыс істеді. Сондай-ақ, Қазақстанда өткен 
сайлауға шетелдік мемлекеттер мен Еуропадағы қауіпсіздік және 
ынтымақтастық ұйымынан 1 мыңнан аса бақылаушы келді. Бұл 
– сайлаудың ашық өтетінінің кепілі», – деді мәжіліс төрағасының 
орынбасары.

Қазақстан коммунистік халық партиясы орталық комитетінің 
хатшысы, депутат Жамбыл Ахметбеков сайлаудың ашық өтуіне 
мүдделі болуымыз тиіс дейді.

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев халыққа Үндеуінде: 
«Президент сайлауы ашық және жариялы түрде өтеді. Мен оны 
бақылаймын» деп мәлім етті. Билік тарапы сайлауға кедергі жасама-
са болды. Қалғанын Қазақстанның Орталық сайлау комиссиясы өзі 
шешеді. Сайлау халық үшін қажет. Өтірік жазылған цифр ешкімге 
қажет емес. Егер біз өз ауруымызды жасыра беретін болсақ, ертең 
дамымаған мемлекет болып шығамыз», – деді ол.

Айтуынша, «Коммунистер» партиясынан сайлауға түскісі 
келетін 4-5 кандидат бар. «Мұны облыс орталықтары мен аудандарда 
талқылап жатырмыз. 26-сәуірде өтетін партия съезінде Президенттік 
сайлауға түскісі келетін кандидаттарды делегаттар ішінен таңдап 
аламыз», – деп түйіндеді сөзін Жамбыл Ахметбеков.

Мемлекет басшысының биылғы 
9-маусымда ел Прези дентінің ке-
зектен тыс сайлауын өткізу туралы 
шешімі қолдауға лайық. Бұған 
бірнеше себеп бар.

Б і р і н ш і д е н ,  Қ а з а қ с т а н 
дүниежүзіндегі ең озық дамыған 
отыз мемлекеттің біріне айналуға 
ден қойғаны мәлім.  Ол үшін 
еліміз әлемдегі қарқынды өзгерген 
жағдайларға жылдам әрі ұтымды 
бейімделе білгені жөн. Демек, бұл 
қадам сайлау секілді мемлекеттік 
маңызды істі келер жылға дейін 
созбалаңға  салмай,  әлемдег і 
ахуалдың одан әрі күрделенуін 
күтпей, алдын ала қимылдауға 
бағытталуда. Әйтпесе, тегеуріні 
төтен, тепкісі қатты заманда элек-
торалды кезеңнің көпке ұзауы 
мемлекеттің дамуын тежеуі, көшін 
кері кетіруі ықтимал. 

Екіншіден, бұл билік транзитін 
аяқтау, мемлекет тағдырын, ел 
тізгінін Қазақстан халқы сайлаған 

Президентке табыстау үшін керек. 
Осының арқасында мемлекет өз 

ішіндегі қоғамдық пікірді тыныш-
тандырып қана қоймай, өзіне сұқ 
көзін қадаған, суық сөзін арнаған 
сыртқы күштерді де сабасына 
түсіреді, олардың елдегі билік ау-
ысуын пайдаланып, қара ниеттерін 
жүзеге асыруына жол бермейді.

Үшіншіден, бұл ел экономика-
сына мол қаржы салған шетелдік 
инвесторларды алаңдаушылықтан 
арылту үшін де қажет: олар елдің 
тізгіні тұрақты Президентте болуын 
қалайды. 

Қазіргі кезде алмағайып әлем 
аласапыранға түсуде. Көптеген 
е л д е р  с а я с и ,  ә л е у м е т т і к , 
экономикалық қиыншылықтар 
мен қайшылықтар қыспағында 
қалуда.  Ал Қазақстан жаһан-
данудың бұл теріс құбылыстарына 
қарсы қарымды қайрат көрсетіп, 
тегеурінді тоспа құрып, олардың 
мемлекетке және өз азаматтарына 

нұқсан келтіруіне жол бермеу-
де.  Оның орнына Елбасының 
«Әлеуметтік қамқорлық» жаңа 
әлеуметтік бастамалары арқасында 
мемлекетіміз халыққа қуатты 
қолдау көрсетуде. Бұл тек ауқатты, 
әлеуетті елдердің қолынан ғана 
келеді. 

Е л і м і з д і ң  А т а  з а ң ы н д а : 
«Қазақстан Президенті – халық 
пен мемлекеттік билік бірлігінің, 
К о н с т и т у ц и я н ы ң  м ы з ғ ы -
мастығының, адам және аза-
мат құқықтары мен бостандық-
тарының нышан-символы әрі 
кепілі» деп жазылған. Ендеше, бұл 
маңызды іске барша Қазақстан 
халқы да жауапкершілікпен қарап, 
белгіленген күні өз ықтиярын 
білдіреріне сенімдімін.

Осы арқылы қазақ елі көші-
міздің түзу, ынтымағымыздың 
берік, бағдарымыздың айқын, 
келешегіміздің жарқын екенін тағы 
бір айғақтай түседі.

Қазақстан Жазушылар 
одағында  еліміздегі кезектен 
тыс Президент сайлауына 
қатысты қаламгерлердің 
кеңейтілген  жиыны өтті, – 
деп хабарлайды baq.kz.

А л қ а л ы  ж и ы н д ы  Ж а з у -
шылар одағы басқармасының 
төрағасы Ұлықбек Есдәулет 
ө з і н і ң  а л ғ ы с ө з і м е н  а ш ы п , 
алдағы уақытта өтетін Президент 
сайлауының маңыздылығына 
тоқталып өтті.

« К е ш е  Қ Р  П р е з и д е н т і 
Қасым-Жомарт Тоқаев Үндеу 
жариялады. Онда биылғы 9 мау-
сым күні бүкілхалықтық Прези-
дент сайлауы өтетінін мәлімдеді. 
Елдің ішіндегі тұрақтылықты 
сақтау үшін және ішкі, сыртқы 
саясаттың ары қарай үйлесімді 
дамуы үшін бұл сайлау қажет 
екені белгілі. Ертең күніміз не 
болады деп жүрмей, айдың ама-

нында, күннің жарқырап тұрған 
кезінде Президентімізді сайлап 
алғанымыз дұрыс қой деп ойлай-
мын», – деді ол. 

Белгілі ақын, жазушылар да 
президент сайлауына қатысты өз 
пікірлерін білдірді.

«Сайлау болады деп жатыр. 
Сайлау – бірліктің нышаны. 
Сайлаудың болғаны дұрыс, 
менің қарсылығым жоқ. Назар-
баев елді 30 жыл басқарды. Ол 
Назарбаев басқарған дәуір деп 
солай дөңгеленіп өз бетінше қалу 
керек. Қазақ әдебиетін зертте-
генде де сол Назарбаев дәуірі деп 
қараған дұрыс. Қазір ел басқарып 
отырған Қасым-Жомарт Тоқаев 
Президенттікке түседі деген 
ойдамын. Егер сайлауға түсіп 
жатса, оған еш қарсылығым 
жоқ», – дейді жазушы Қабдеш 
Жұмаділов.

Жазушы Марал Ысқабай да 
ел басқаратын адамды көп соз-

бай белгілеп алғанымыз жөн 
деген пікірін жеткізді.

«Қалай болғанда да сайлаудың 
т е з д е т і п  ө т к е н і  д ұ р ы с .  Е л 
басқаратын адамды белгілеп 
алғанымыз жөн. Өйткені, айна-
ламызда көз алартып отырған 
сұғанақтар көп. Олдарда тек-
ке отырған жоқ, аяғы не бола-
ды екен деп аңдып отыр. Егер 
қазіргі Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев қайта сайланатын болса, 
ол әдебиетке, мәдениетке дұрыс 
қарайды деп есептеймін. Сондай-
ақ, Иманғали Тасмағанбетов те таза 
қазақи жігіт. Оның Мәскеуде оты-
рып тілге қатысты айтқан сөздері 
оның азаматтығын көрсетіп оты-
рады. Негізі, ел басқаруға лайықты 
адамдар бар болу керек, біз тек 
танылып қалған адамдар арасында 
ғана айтып отырмыз. Бастысы – 
халыққа жұмыс істейтін азамат 
келсе екен деген тілегіміз бар», – 
дейді жазушы.   

Saılaý - 2019
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Ғарифолла ЕСІМ, ғалым, профессор: 

ХАЛЫҚ ӨЗ ПРЕЗИДЕНТІН 
ТАҢДАП АЛУЫ ҚАЖЕТ

–  М е н  к е з е к т е н  т ы с 
Президенттік сайлау өтетіні 
туралы хабарды қуанышпен 
қабылдадым. Себебі, әлемдегі 
тұрақсыздық жағдайында бізге 
ішкі айқындылық керек. Халық 
өз Президентін дауыс беріп, 
таңдап алуы қажет. Оның ерте 
ме, кеш пе өтетіні белгілі ғой. Ал, 
Қазақстанның жаңа Президенті 
кім болуы керек десеңіз, мен 
қазіргі Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаевты атар едім. Ол әлемге танымал тұлға. Саясаттың әр 
сатысынан өткен адам. Сабырлы, ұстамды, білімді кісі. Ең 
бастысы – қазақ халқының тынысын сезінетін тұлға, – деді 
Ғарифолла Есім.
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Елбасының осы саясатын 
жүзеге асыру мақсатында Абылай 
хан атындағы Қазақ ХҚжӘТУ рек-
торы, ф.ғ.д., ҚР ҰҒА-ның академигі 
С.Құнанбаева талай іргелі істердің 
атқарылуына бастамашы болып 
келеді. Мәселен, университетіміздің 
арнайы іріктелініп алынған сту-
денттер тобына көп тілде білім 
беру жүзеге асырылып жатыр. Осы 
мәдени жобаның қолға алыну-
ына орай, Абылай хан атындағы 
Қазақ ХҚжӘТУ Қазақ филологи-
ясы кафедрасының жанындағы 
М е м л е к е т т і к  т і л д і  д а м ы т у 
орталығының ұйымдастыруымен 
үш тілде білім берудің маңызы 
туралы республикамыздың белгілі 
ғалымдарымен бірлескен «Үш 
тілділік және рухани жаңғыру 
жағдайындағы Қазақстан» атты 
дөңгелек үстел өткізілді. Жиынға 
оқу орнының профессор-оқыту-
шы ларымен қатар өзге оқу орын-
дарының да ғалымдары қатысты. 

Алғашқы баяндаманы «Тілдер-
дің үштұғырлығы және оның 
болашағы»  деген  тақырыпта  
д о ц е н т  Б . И с х а н  ж а с а д ы .  О л 
Қ а з а қ с т а н  Р е с п у б л и к а с ы н -
да мұндай тіл саясатының 2006 
жыл дың қазан айынан бастау ала-
тынын, сол жылы ҚР Тұңғыш 
Президенті Н.Назарбаев Қазақстан 

Х а л қ ы  А с с а м б л е я с ы н ы ң  X I I 
құрылтайында «Үштұғырлы тіл» 
туралы идеяны жария етті.  Сосын 
2007 жылғы Қазақстан халқына 
арналған Жолдауында «Тілдердің 
үштұғырлылығы» атты мәдени 
жобаны кезең-кезеңмен іске асы-
руды ұсынғанын айта келе: «Кімге 
де болсын белгілі, екі немесе үш 
тіл білу зор мүмкіншілікке жол 
ашады. Әсіресе, еліміз дамыған 
елдердің қатарына енуі үшін үш 
тілді, тіпті одан да көп тілді игер-
ген қазақстандық азаматтардың, 
соның ішінде жоғары білімді 
жастардың көп болғаны қажет-
ақ. Бұны бүгінгі әлемдік дамыған 
ғылыми-технологиялық тұрмыс-
тіршілік те, қазақтың өз тіліндегі 
ғ ы л ы м - б і л і м д і к  қ о р ы н ы ң 
қажетті әдебиеттермен жеткілікті 
қамтамасыз етілмеуі де талап 
етіп отыр. Ол – қазақстандық 
«Тілдердің үштұғырлығы» сая-
с а т ы н  ж ү з е г е  а с ы р у  а р қ ы л ы 
жалпыға бірдей ортақ қалыпты 
талапқа да, тіпті жағдайға да ай-
нала бастады. Осы саясаттың 
тұжырымдамасына жүгінсек, 
еліміздің өзін білімді, білікті са-
найтын әр азаматы ағылшын тілін 
білуі – ғаламның ақпараттық-
инновациялық ағынына ілесу үшін 
қажет екен», – деген болатын. 

Дегенмен, жастарға үш тіл үйретіп 
шығару саясатын жан-жақты ой-
ластырып, сақтықпен жүргізбесе, 
қазақ қоғамының қазіргі тілдік 
жағдаяты ұлт тұтастығы үшін 
үштіл ділік тұрмақ, қостілділіктің 
өзі аса қауіпті екенін де еске сала 
кетті. 

Оның бұл пікірін ҰБЖО АҚ 
«Өрлеу» институтының профес-
соры, ф.ғ.к. А.Қоңырова өзінің 
«Көптілді білім беру жағдайында 
мемлекеттік тілдің рөлі» деген ба-
яндамасында қоштай сөйледі. Ол: 
«Қостілділіктің бір жақты жүруі 
тіл үйренуді  түрлі  жолдармен 
мәжбүрлеп енгізу арқылы жүзеге 
асып, орны толмас зиян шектіреді. 
Тілдік жағдаятты зерттеушілер 
басқа тілдің басымдығындағы, 
я ғ н и  қ о с т і л д і л і к  а н а  т і л і н 
қолдану аясын тарылтуға алып 
келіп, мұның аяғы ұлттық сана-
сезімінің қалыптасуына кедергі 
жасайтындығын айтады», – деді. 
Ақбота Тұрағұлқызының: «Ойлау 
жүйесі әлі қалыптаса қоймаған 
жас балаға өзінің бойында бар ген 
арқылы келе жатқан ойлау жүйесіне 
сәйкес келмейтін тілді оқытса, ол 
баланың бұрыннан тұқымында келе 
жатқан ойлау жүйесі бұзылып, жаңа 
тілге негізделген жаңа ойлау жүйесі 
пайда бола бастайды. Демек, жас 

сәбилерге балабақшадан бастап 
ағылшын тілін үйретудің осындай 
да зиянды жағы бар екен», – де-
ген пікірін дөңгелек үстел басына 
жиналғандардың барлығы қолдады.

Абай атындағы ҚазҰПУ-дің 
Қазақ тіл білімі кафедрасының 
мең герушісі, профессор Қ.Есенова 
« Ү ш  т і л і д і л і к  –  з и я т к е р  ұ л т 
қ а л ы п т а с т ы р у ғ а  ж е т е л е й т і н 
ж о л »  а т т ы  б а я н д а м а с ы н д а : 
«Қостілділіктің бірден аңғарыла 
қоймайтын, талай жылдар өте келе 
сезілетін зарары да бар екені ақиқат. 
Бұны ешқашан естен шығаруға 
болмайды. Бұл зарар өзге бір тілді 
білім-ғылымды игерудің құралы 
ретінде оқып-үйренуден емес, 
негізінен, өзге тілде білім-тәрбие 
алудан болады», – деді.

М е к т е п т е  ж а р а т ы л ы с т а -
ну пәндерін ағылшын тілінде 
оқыту саясатына күмән келтірді. 
Қалбике Өмірбайқызының бұл ойы 
пікірталасқа ұласты. 

Қ.Сәтбаев атындағы ҚазҰТУ-
дің ассисент-профессоры, Қазақ 
тілі кафедрасының меңгерушісі 
А.Үдербаев өзінің «Үш тілділіктің 
м ақ с а ты  ме н  м а ң ыз ы »  д ег е н 

тақырыптағы баяндамасында жас 
ұрпаққа көп тілде білім берудің 
маңызы зор екенін атап өтті. Ал 
Әл-Фараби атындағы ҚазМҰУ-
нің профессоры К.Күркебаев «Үш 
тілділік – кемел келешек кепілі» 
деген баяндамасында: «Тілдердің 
үштұғырлылығы» атты мәдени 
жобаны жүзеге асыру барысында 
кездесетін ұлттық лингвистикалық 
мәселелерге  кеңінен тоқталу 
керекпіз. Бұл тұрғыда ең әуелі қазақ 
тілінің қазіргі кездегі қоғамдық-
әлеуметтік мәртебесіне баса назар 
аударып, оның қоғамдық сан са-
лалы қызметін жетілдіруіміз керек. 
Сонда ғана «Үштұғырлы тіл» сая-
саты өз жемісін береді деген ойын 
білдірді.

Жарыс сөзде оқу орнының 
оқытушылары сөз сөйлеп, өз ой-
пікірлерін ортаға салды.

М.ҚҰЛМАНОВА,
Абылай хан атындағы 

ҚазХҚжӘТУ Қазақ филологиясы 
кафедрасының аға оқытушысы, 

филология магистрі 

ҚАЗІРГІ ЖАСТАРДЫҢ КӨП ТІЛДЕ 
БІЛІМ АЛУЫ – ЗАМАН ТАЛАБЫ

Қазақстан Республикасының Тұңғыш Президенті Н.Ә. Назарбаев «Болашаққа бағдар: рухани жаңғыру» 
атты бағдарламалық мақаласында: «Болашақта ұлттың табысты болуы оның табиғи байлығымен емес, 
адамдарының бәсекелік қабілетімен айқындалады. Сондықтан, әрбір қазақстандық, сол арқылы тұтас ұлт 
ХХІ ғасырға лайықты қасиеттерге ие болуы керек. Мысалы, компьютерлік сауаттылық, шетел тілдерін білу, 
мәдени ашықтық сияқты факторлар әркімнің алға басуына сөзсіз қажетті алғышарттардың санатында. 
Сол себепті, «Цифрлы Қазақстан», «Үш тілде білім беру», «Мәдени және конфессияаралық келісім» сияқты 
бағдарламалар – ұлтымызды, яғни, барша қазақстандықтарды ХХІ ғасырдың талаптарына даярлаудың 
қамы», – деп атап көрсетті. 

Ал, Орталық Азияның бес тәуелсіз 
мемлекетінен тұратын Батыс Түркістанда 
бүгінгі таңда тарихи, саяси және геосая-
си тұрғыдан елеулі өзгерістер орын алуда. 
Яғни, бүгінгі күн тәртібінде Түркістанның 
жаңғыруы мәселесі тұр. Осы тұрғыдан алғанда  
Өзбекстан мен Қазақстан арасындағы қарым-
қатынас, екі бауырлас халық пен мемле-
кеттер арасындағы оң өзгерістер өңірдің 
тұрақтылығы мен дамуы үшін өте маңызды.

Шындығында да, 1990 жылы басталған 
егемендік кезеңінен кейін Өзбекстан мен 
Қазақстанды тәуелсіз мемлекеттер ретінде 
жаңадан қалыптастыру туралы әңгіме жүріп 
жатыр. 

1991 жылы тәуелсіздік жарияланғаннан 
кейін Өзбекстан мен Қазақстанда болған 
жағдайлар мен өзгерістер ұқсас еді деп 
айта алмаймыз. 75 жылға жуық өмір сүрген 
Кеңес өкіметі кезінде қазақтар, алдымен 
сталиндік ашаршылықты, содан кейін 
Кеңестік ассимиляцияны бастан кешкен. 
1930-шы жылдардағы жасанды ашаршылық 
кезінде қазақ халқының 40 пайыздан аста-
мы қырылды. Тың көтеру кезеңінде өріс 
алған халықтар көші нәтижесінде қазақ 
халқының біраз бөлігі ана тілінде сөйлей 
де және жаза да  алмайтын жағдай орын 
алды. Тәуелсіздікке қол жеткізгеннен 
кейін қазақ қоғамының алдында тұрған 
мәселе – бұл кейбір қазақтардың ұлт (этнос) 
ретінде өзінің ерекшелігін танымауы еді. 

Сонымен қатар, Қазақстанда Президент 
Нұрсұлтан Назарбаевтың басшылығымен 
экономикалық тәуелділікті жою саясаты 
іске асырылды. Осы дәуірде, Өзбекстанда 
болса діни ояну және онымен байланысты 
мәселелер, экономикалық қиындықтар мен 
әлеуметтік әділеттілік сияқты мәселелер 
күн тәртібінде тұрды. Осы екі бауырлас, со-
нымен бірге жақын көрші елдер арасындағы 
мәселелер және олардың шешімдеріне 
байланысты айырмашылықтар Өзбекстан 
мен Қазақстан арасындағы өзара түсіністік 
пен ынтымақтастық қалағанымыздай 
болмағанымен,  олардың арасындағы өзара 
тату көршілік қарым-қатынастар үлкен 
маңызға ие еді.

Осы тұрғыдан қарағанда, сол кездегі 
Өзбекстан президенті Ислам Каримов 
пен Қазақстан басшысы Нұрсұлтан На-
зарбаев арасында бір-бірімен бәсекелестік 
нәтижесінде өте жақын қарым-қатынас 
болмаса да, олардың арасында түсіністік 
пен құрмет бар еді. Бір жағынан, Кари-
мов пен Назарбаев Кеңес билігі тәрбиесін 
меңгерген тәжірибелі саясаткерлер болды. 
Екінші жағынан, тәуелсіздік алғаннан кейін 
Орталық Азияда көшбасшылық  (лидерлік) 
етуге қатысты Өзбекстан мен Қазақстан 
арасында бәсекелестік болғанын да жоққа 
шығара алмаймыз.

Қазақстан үшін маңызды болған нәрсе – 
Өзбекстандағы әлеуметтік-саяси тұрақтылық 

еді. Өйткені, түстіктегі көршісінің аумағында 
болған кез келген теріс саяси және әлеуметтік 
өзгерістер Қазақстанға теріс әсер етуі мүмкін 
еді. Ал, Өзбекстан үшін Қазақстан Ресей мен 
әлемге шығудың негізгі жолдарының бірі 
болды. Алайда, Каримов дәуірінде өзбек-
қазақ қарым-қатынасы өте жақсы болған еді 
дей алмаймыз. Мысалы, Каримов қайтыс 
болғаннан кейін, Назарбаев: «Біздің қарым-
қатынастарымыз қалағанымыздай болмады. 
Өзбекстан біздің бидайымызды Германия 
арқылы сатып алған кезі де болған еді», – деп 
айтқан да болатын.

Ресеймен қарым-қатынастар да осы 
кезде бұл екі көршілес елдердің толыққанды 
жақын байланыс орнатуына кедергі келтіреді. 
Өзбекстан мен Қазақстан Тәуелсіз Мемле-
кеттер Достастығының мүшелері болғанына 
қарамастан, бұл ұйым СССР кезіндегідей 
өз аумағында көпжақты ынтымақтастықты 
қамтамасыз ете алмады. Осы себепті, Ресей 
президенті Владимир Путин ТМД елдері 
арасында әскери бірлік болған Ұжымдық 
қауіпсіздік туралы шарт ұйымы және жаңа 
экономикалық қамқорлық сипатында ортаға 
шыққан Еуразиялық экономикалық одақты 
дамыту бойынша әрекеттерін бастап жіберді. 
Өзбекстан басшысы Ислам Каримов болса, 
Путиннің бұл әрекеттерін қолдаудан бас 
тартар еді. Ал Қазақстан Ресеймен қатар 
ҰҚШҰ мен ЕАЭО ұйымдарының шешуші 
күші болды.

Ислам Каримов қайтыс болғаннан кейін 
өзбек-қазақ қатынастары күрт дами баста-
ды. Өзбекстанның жаңа президенті Шавкат 
Мирзиёев өз міндетін бастағаннан кейін 
өзінің алғашқы халықаралық сапарларының 
бірі ретінде Қазақстанға барды. Екі ел 

арасында бір миллиард доллар көлемінде 
э к о н о м и к а л ы қ  ж ә н е  с а у д а  к е л і с і м -
шарттарына қол қойылды. 

Ө з б е к с т а н  –  Қ а з а қ с т а н  қ а р ы м -
қатынастарының бұндай жақсы дамуы 
Түркістанды  қайтадан жаңғырту үшін 
болып жатқан әрекет екені түсінікті еді. 
Сондықтан, Өзбек-Қазақ келіссөздерінен 
бір жыл өткеннен кейін,  Орталық Азия 
елдерінің басшылары 2018 жылғы 21-нау-
рызда Астанада өзінің алғашқы пікір алмасу 
кездесуін өткізді.

Е к і  м е м л е к е т т і ң  л а т ы н  қ а р п і н е 
көшу туралы қаулысы да Өзбекстан – 
Қазақстан қатынастарындағы ең жарқын 
шешімдердің бірі болды. Өзбекстан бұл 
шешімді бұрынырақ қабылдағанымен, оны 
орындауға құлшыныс танытпай жүр еді. 
Екі бауырлас елдеріндегі Әліппе бірлігін 
Түркістан өңіріндегі тіл, ойлау және 
ынтымақтастықты қайта жандандырудағы 
маңызды қадамдардың бірі ретінде көруіміз 
мүмкін.

Сондай-ақ, Қазақстан мен Өзбекстанның 
жалпы бастамасы бойынша Еуропалық 
Одақтағы Шенген визасы сияқты Орталық 
Азия елдері арасында «Жібек жолы» визасын 
енгізу туралы мәселе күн тәртібіне шықты. 
Түркістанның қайта жаңғыруы жолдары 
бірме-бір ашылар екен, біздің міндетіміз –
бұларды жақсылық белгісі деп білу және осы 
маңызды үдеріске өз үлесімізді қосуымызда 
деп білеміз. 

Намоз НОРМҰМИН,
«Туркистондықтар қоғамы» 

төрағасының орынбасары 
Ыстамбұл

Сөзді Түркістанның ұлы атау және ұлы аймақ, ұлы өркениет орталығы және  Түркі 
халқының түпкі Отаны екендігін баса айтудан бастамақшымын.
Бүгінгі күні адамзатты толғандырған мәселе, бұл Қытай басымы астында қалған  Шығыс 
Түркістан жағдайы. Ұлы Түркістанның төрттен бір бөлігін құрайтын өлке тағдыры өз 
шешімін күтуде. 

ТҮРКІСТАННЫҢ ҚАЙТА ЖАҢҒЫРУЫНДАҒЫ
ӨЗБЕК-ҚАЗАҚ ЫНТЫМАҚТАСТЫҒЫНЫҢ МАҢЫЗДЫЛЫҒЫ
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«ЖЫР БОЛЫП ӨРІЛГЕН, 
ӘН БОЛЫП ТӨГІЛГЕН – ҚАНЫШ!» 

«ӨЗ ОЙЫМ» 
ЖАБЫЛУЫ ТИІС!

Сәтбаев қаласындағы Достық Үйінде академик Қаныш Имантайұлы 
Сәтбаевтың туғанына -120 жыл толуына арналған «ЖЫР БОЛЫП ӨРІЛГЕН, ӘН 
БОЛЫП ТӨГІЛГЕН - ҚАНЫШ!» тақырыбымен әдеби -музыкалы кеш болып өтті. 
Кешті «Шындық» қоғамдық бірлестігі ұйымдастырды. 

Зал ішін көңілді музыка әуені 
т е р б е п  т ұ р .  Э к р а н н а н  Қ а н ы ш 
Сәтбаевтың өмірінен сыр шертетін 
суреттер рет-ретімен көрсетілуде. 
Кеш қонақтарының жарқын жүздері 
олардың мерекелік көңіл-күйлерінен 
хабар бергендей.

К е ш т і  « Ш ы н д ы қ »  қ о ғ а м д ы қ 
бірлестігінің төрағасы Абдолла Дас-
танов қысқаша сөз сөйлеп ашты. Ол 
Баянауылдың баурайындағы сәуірдің 
самалы желпіген жусанды даладағы 
Имантай бидің шаңырағында осы-
дан 120 жыл бұрын өмірге келген, 
есімі азан шақырылып, «Ғабдулғани» 
деп қойылған сол баланың кейін 
ұлтымыздың ұлы перзентіне, әлемдік 
тұлғаға, ақыл-ойдың алыбы, қазақтың 
әлем мойындаған ғалымы Қаныш 
Имантайұлы Сәтбаевқа айналғанын 
атап өтті.

Бұдан соң кешке жинал ғандарды 
Сәтбаев қалалық Мәдениет және 
тілдерді дамыту бөлімінің басшысы 
Қанат Төлеш құттықтады.

– Біз өте бақытты жандармыз. 
Өйткені, біз әлемдік деңгейдегі ұлы 
ғ а л ы м  Қ а н ы ш  И м а н т а й ұ л ы н ы ң 
құрметіне қойылған, әлемдегі бірден-
бір жалғыз қала – Сәтбаев қаласында 
тұрамыз! Мұны зор мақтаныш тұту 
аздық етеді, біз Қаныш бабамыздың ру-
хына сай болып өсуге ұмтылуымыз ке-
рек. Бұл үшін ұлы тұлғаны тани түсуіміз 
керек – деген Қ.Төлеш қаладағы 
мәдени-көпшілік жұмыстарға бел-
сене араласқаны үшін «Шындық» 
қоғамдық бірлестігіне қала әкімі Асқар 
Ыдырысовтың Алғыс хатын табыста-
ды.

Еңбек ардагері, қаланың Құрметті 
азаматы, ҚР еңбегі сіңген энерге-
тик Яхия Асатов бала кезінде Қаныш 
Имантайұлының қолына су құйған 
сәттерін, ол кісінің зерттеу жүргізудегі 
өзгешеліктерін қызықты етіп әңгімелеп 
берді.

– Менің кішкентай кезім ғой, 
Қанекең жайлауда отыратын әкеміздің 
үйіне жиі келетін. Кейде ол кісі басым-
ды жуып алайыншы дейді, сондайда, 
бойым жетпейтін болғасын, аяғымның 
астына ағаш шабатын жаңғырықты 
қойып алатын едім, – деген Яхия 
Жақыпбекұлы атылған құстардың 
жұтқыншақтарында тұрып қалған 
шөптерді ақтарып отырып, Қанекең 
сол құс мекендеген маңайда қандай 
кен болуы мүмкіндігін болжап оты-
ратынын да айтты. Бұл шынында да, 
Қаныш ағаның зерттеу тәсілдерінің тек 
жер қойнауын бұрғылаумен шектеліп 
қалмағанын айғақтайтын қызықты 
дерек еді. 

Ардақты ана Алтыншаш Жалма-
ғамбетова Қанекеңнің көзін көрген 
санаулы жандардың бірі. Ол қазір 
Жезқазған қаласында тұрады. Кешке 
арнайы шақырылған ол өз естелігімен 
бөлісті. 

– Мен ол кісіні екі мәрте, 1956 
жылы және  1962  жылы көрдім. 
Алғашында Жезді өзенінің бойында 
үш киіз үй тігіп ғалым ағаны отбасы-
мен, достарымен бірге қонақ еткен 
болатынбыз. Сол жолы Қаныш ағаның 
зайыбы Таиса Алексеевнаның қасында 
отырып түскен суретім, үйдегі альбом-
да сақтаулы тұр. 

Екінші рет, Жезқазған посел-
кесіндегі Кеншілер Мәдениет үйінде 
ол кісімен кездесу өтті. Айы-күнімнің 
жетіп отырғаныма қарамастан бардым. 
Өйткені, сондай үлкен адам келіп 
жатқанда, оның бір ауыз сөзін естіп 
қалмасақ бола ма? Кездесу өте та-
маша өтті. Ол кісі ақырын сөйлейді 

екен, жұрттың ықыласында шек бол-
мады. Кездесуден соң, үйге келгесін 
толғағым басталып, таң алдында 
дүниеге ұл әкелдім. Отағасы Иман-
бай Жалмағамбетов «Қанекең келіп 
жатқанда туған ұлдың есімін сол кісіге 
ұқсасын деген ырыммен «Қаныш» 
деп қойды – деген Алтыншаш апа 
қасына ертіп келген ұлы Қанышты да 
көпшілікке таныстыра кетті. Қаныш 
тойының шашуы және кездесу кешінің 
естелігі ретінде Алтыншаш апаға «Шы-
райлы шаһар –  Сәтбаев!» фотоальбомы 
тарту етілді.

Осы күндері Қ.Сәтбаевтың ме-
рейтойы еліміздің барлық өңірінде 
атап өтіліп жатыр. Соның бірі – Жам-
был облысы Меркі ауданы Қ.Сәтбаев 
атындағы мектепте жасалған «Қаныш 
Сәтбаев қазақтың ғұлама ғалымы» деп 
аталатын стендке ақын, Қазақстан 
Жазушылар одағының мүшесі, Сәтбаев 
қаласының Құрметті азаматы Мұса 
Тілеуовтің Қанекеңе арналған «Ең 
кішкене қазақ» деп аталатын өлеңінің 
бір шумағы жазылып қойылыпты. Кеш 
барысында бұл туралы хабарланғанда 
жиналған қауым ризашылықпен қол 
соқты. Ақын, Қазақстан Жазушылар 
одағының мүшесі Мұса Тілеуов те 
құттықтау сөз сөйлеп, өлең оқыды. Ол 
өзінің «Арқаның ару көктемі» деп ата-
латын кітабын кештің құрметті қонағы 
Алтыншаш апаға қолтаңба жазып, 
сыйлады. 

Қаладағы №16 мектептің мұғалімі 
Қ ұ р м а н ғ а л и  Т ә ш е т о в  к о м п о з и -
тор М.Түсіпбековтің «Қаныштың 
қаласында» әнін домбырамен орын-
даса, жас бишілер тобы «Әлхисса» 
биімен кештің көркін аша түсті. №16 
мектептің мұғалімі, ақын Дәуренбек 
Бұланбаев кешке өзінің шәкірті Гүлжан 
Мұхитты ерте келіпті. Олардың екеуінің 
де Қаныш ата рухына бағыштаған 
өлеңдері көптің көңілінен шықты. 

Кеш жүргізушісі бұдан соң көп-
шілікті  Қанекеңнің туған өлкесі 
Баянауылға экран арқылы саяхаттауға 
шақырды. Сөйтіп, экраннан ғалым ның 
Баянауылдағы орнатылған ескерт-
кішінің, мұражайындағы жәдігерлердің 
суреттері көрсетіліп, тиісті түсініктер 
берілді.

Қаныш Имантайұлына қатысты кез 
келген жаңа дерек, мәліметтің табылуы 
– үлкен олжа екені айтпаса да түсінікті. 
Кешке жиналған қауым ғалым өмірінің 
соңғы сәттерінен сыр шертетін, 
С.Сарғасқаеваның мемлекеттік архивке 
кейінгі жылдары тапсырған суреттерін 
экраннан тамашалау мүмкіндігіне ие 
болды.

Кеш соңы Нұрлан Керімбеков пен 
Мәуия Бекмағамбетованың «Сәтбаев 
вальсімен» аяқталды.

– Осындағы аға,  апаларымыз 
Қаныш Имантайұлы Сәтбаевтың көзін 
көргенін мақтаныш етсе, мен ұлы 
адамның есімін иеленген қаланың 
Гимні іспетті осы әнді 15 жылдан 
бері айтып келе жатқанымды мақтан 
тұтамын – деген №16 мектептің 
мұғалимасы, Сәтбаев қаласының 
Құрметті азаматы, Ы.Алтынсарин 
а т ы н д а ғ ы  м е д а л ь  и е г е р і  А й г ү л 
Күлшікенова аталған әнді нақышына 
келтіре орындағанда, жиналғандар 
бірге қосылып, шырқағаны тіпті, ке-
ремет болды. Көпшілік ұлы Қаныш 
Сәтбаевқа деген өздерінің ыстық 
ықыластарын осылайша танытты.

Кешке қатысушылар соңынан 
естелік суретке түсті.

Абдолла ДАСТАНОВ
Арнайы «Қазақ үні» үшін

Арман СҚАБЫЛҰЛЫ:

Көпшіліктің, көрерменнің, әріптестердің пікіріне пысқырмайтыныңды білемін, 
Ләйлә Сұлтанқызы! Бірақ, Қазақстан Республикасы БАҚ туралы заңының 
13-бабына сәйкес «…телерадиобағдарламаларда порнографиялық және арнайы 
сексуалды-эротикалық тақырыпты» насихаттағаныңыз үшін бағдарламаңыз 
жабылып, құрылтайшыларыңыз жауапқа тартылатынын неге білмейсіз? Ал, 
Қылмыстық Кодекстің 309 бабына сәйкес «жеңгетайлық» жасағаны үшін бес 
жылға дейін бас бостандығынан айырады. Сіз шынымен керемет журналист 
болсаңыз, эфирде сол сексуалды-эротикалық тақырыпты қозғап, абыройын 
сататын қызды жарнамалаған кезде осыны ойлауыңыз керек еді. Бұл мәселеге 
Ақпарат және Қоғамдық келісім министрлігі жауап береді деп үміттенемін.

Дана НҰРЖІГІТ:

«Мен «пәктігімді саудаға саламын» деген тақырыпта бағдарлама жасап, 
кейіпкерге ақша төлеп,» хабар жасадым» десем… Құдай қарттық беріп жатса, 
болашақта баламның бетіне қарай алмас едім.
Нәжісті лоқсымай, жымиып қойып, езіп отырып, абыройды рейтингтен төмен 
қою үшін ет өліп кету керек!

Асхат САДЫРБАЙ:

Осы уақытқа дейін алдыңғы буын ғой, әріптес қой, өзім ТВ саласында жүріп 
әріптестердің кемшілігін айтқаным дұрыс болмас, солидарность сақтайық 
деп келдім. Бүгін «Өз ойым» бағдарламасында өзінің және құрбысының пәктігін 
саудаға салып бизнес жасап жүрген бикештің әңгімесін тыңдап, көріп шок 
болдым. Айналайындар-ау, бұл не масқара? Осы уақытқа дейін бұл бағдарламада 
қаншама арсыз нәрселер ашық насиxатталып келді, қоя ма десек жоқ, керісінше 
күшейіп барады ғой. Редакцияда бағдарламаны дайындап жатқанда бұл 
кейіпкерлердің әңгімесі жұртқа не береді, жастардың санасына қалай әсер етеді 
деп ойлайтын маман жоқ па сонда? Әлде рейтинг жинаудың ең арзан тәсілі ме? 
Сол рейтинг сіздерге қанша теңге табыс әкеледі, айтыңыздаршы? Бір қауым ел 
боп ақша жинап берейік, сіздер бұл бағдарламаны көрсетпей-ақ қойыңыздар.

Нұрболхан ШАРАПОВ:

Ұлттық идеологияны құртатын осындай бағдарламаларды эфирден алу керек. 
Қанша дегенмен, демократия болса да, Біз қазақпыз намысын таптатпаған 
Ұлы елдің ұрпағымыз. Қазақ халқы әу бастан қызға қырық үйден тиым деген. 
Қыз елдің айнасы деп ерекше көңіл бөлген. Қыздың абыройы қашан да жоғары 
тұрған. Сондықтан, біз абыройын сататын адамдарды емес, абыройын қорғай-
тын адамдарды тәрбиелеу керекпіз. Бәлкім сіз бұл бағдарламаны білмейтінде 
шығарсыз. Білмесеңіз сізге көруге кеңес беремін. Абыройын сату деген не сұмдық? 
Соны жариялау кімге керек? Ертең осыны көрген қаншама жасөс пірім мынау 
жақсы дүние екен деп сондай қадамға баруы бек мүмкін ғой. Өзіңіз айтыңызшы, 
қоғамның дамуы үшін осы бізге керек па? Бұған бөлген ақшаға тәрбиелік мәні бар 
бағдарлама түсірсе, сол пайдалы емес па еді? Өз ойым деп ойына келгенін жасап, 
аузына келгенін айта берсе, бұдан ұлтқа не пайда?

Бағлан ӘБДІРАЙЫМОВ:

Өз ойымға ӨЗ ОЙЫМ... Ләйлә ханым да, анау арын 2 млн. теңгеге сатқысы 
келген қарындас та кінәлі емес! Кінәлі – үйде отырған әкесі, ағасы, інісі, яғни, 
біз «еркек тоқтылар» КІНӘЛІМІЗ! Әйел басқара алмайтын жағдайға жеттік. 
Сұлтанан деп жүргенімізбен, ондай емеспіз. Сөзіміз өтпейді. Майдаланып 
біттік, қысқасы. Эфирде осындай бағдарлама басқарып, жүргізіп жүрген 
басшылықтағы еркек кінәлі. Өйткені, оны үйінде әйелі басқарады. Өз басым, 
шешендердің қыздарын немесе дагестандық арулармен жүріп, туғызып тастап 
кеткен, құлақтан теуіп кеткен ҚАЗАҚ жігітті көрмеппін. Неге? Өйткені, 
еркегі мықты. Жол бермейді. Айғырдың өзі үйріне еге. Біз кімбіз? Ал, неге бізде 
бәрі болады. Еркектер қайда? Олар өз қарындастарына қиянат жасап әлек 
болуда. Саунада жүр немесе Саин, Сейфуллин көшелерінде нәпсінің жетегінде 
жүр. Егер де, әрбіріміз өз отбасымызға ие боп, қарындастарымызды қорғаштай 
білсек, қыздарымызға ие болсақ, өзгенің аруларын да өзіміздей көріп, сыйласақ, 
мұндай xалге бармас едік! Өз қарындасымызға мықтымыз деп ойлаймыз, 
біреудің қарындасының арымен ойнаймыз, сол сәтте үшінші біреу Сіздің де үйдегі 
қарлығаштың айылдарын ашып кетуде. Ойланайық. Ащы шындық! 
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ЛТЫННЫҢ

Láıla Áýezova – 90
Рәбиға СЫЗДЫҚОВА, 
ҚР ҰҒА-ның корреспондент мүшесі, 
филология ғылымының докторы, 
профессор

ТАҢҒАЖАЙЫП 
ҚАСИЕТ ИЕСІ

1950-1970 жылдарда жұмысқа 
кеш келу, ерте кету дегендер бол-
майтын. Түскі тамаққа да дәл 
сағат бірде шығып, екіде қайтып 
оралатынбыз. Міне, сол сәттерде 
жүзі жылы жас әйелді жиі көріп, 
оның сүйкімді сырт тұлғасына, 
қарапайым, бірақ үйлесімді киім 
киісіне, мәдениетті, ибалы түрде 
амандасқанына қарап, қатты 
сүйсініп, «бұл кім екен?» деп ой-
лай бастадым. Бірақ «айт жоқ, 
құрайт жоқ» жабыса кетіп, таныса 
салу оның да, менің де мінезімде 
жоқ болса керек. Дегенмен, адам, 
ұлы Абай айтқандай, әр нәрсені 
«білмекке құмарлыққа» бой ал-
дырады ғой. Күндердің күнінде, 
біраз уақыт өткен соң, өзіммен 
бір бөлмеде отыратын (ғажабы, 
бұл күнде үлкен ғимараттың бір 
қабатын түгел алып, 14-15 каби-
нетке әрең сыйып жұмыс істеп кел-
ген тіл мамандарының ұжымы сол 
тұста үлкен бір ғана бөлмеде оты-
ратынбыз), қызметтес әйелдердің 
көшеге бірге шыққан біреуінен 
ә л г і  к ө р і п  ж ү р г е н  ж а н н ы ң 
кім екенін сұрадым. Сөйтсем, 
ол – ұлы Мұхаңның –  Мұхтар 
Ә у е з о в т і ң  Л ә й л а  а т т ы 
қызы екен, ол да Мәскеу 
университетін бітіріп келіп, 
Академиямыздың Тарих 
институтында мен сияқты 
кіші ғылыми қызметкер бо-
лып жұмыс істеп жүр екен. Мұны 
білгенде бұл жас әйелге одан 
сайын сүйіне түстім. «Құдай-ау, 
ұлы адамның баласы да осынша-
ма қарапайым (орысша айтсақ, 
«скромная») болады екен-ау! 
Машинаға мінбей (әкесінің ма-
шинасын пайдаланбай, не ақша 
төлеп жалдап дегендей) үйіне біз 
сияқты жаяу барып (не трамвайға 
мініп), жаяу қайтады екен-ау!» 
деп таңырқадым және «мен 
пәленшенің қызымын» дегенді 
көзге ұрып көрсететін бір де бір 
қылығы байқалмайтыны маған 
ғажап болып көрінді .  Оның 
орнында біз болсақ, тірі жан-
ды көзге ілмей, әке даңқынан 
ісініп-кебініп, өз терімізге өзіміз 
әрең сыйып жүрер ек. «Не деген 
тәрбие, не деген ішкі-сыртқы 
мәдениеттіл ік !»  деп қызыға 
түстім. Бірақ соның өзінде де 
бас салып таныса қоюға мені де 
«далалық аристократтығым», 
интеллигенттік тәрбием еркін 
жібере  қоймады.  Дегенмен, 
сөз  жоқ,  реті  түсті . . .  Ләйла 
Мұхтарқызымен танысуыма 
апарған жолдың өзі – бір хикая. 

1956-1957 жылдары Респуб-
ликалық академиямыздың Тіл-
әдебиет, Тарих институттарында 
Ломоносов атындағы Мәскеу 
университетін бітірген тіл ма-
мандары Болат Сүлейменова, 
Нәдия Қарашева (атақты Ғұмар 
Қарашевтың немерес і ) ,  Ра-
иса Дауылбаева (Өрекенова) 
сияқты жастар және С.М.Киров 
атындағы Қазақ мемлекеттік 
университетінде оқыған Евге-
ния Васильевна Лизунова тәрізді 
болашақ ғалымдар жұмыс істеді. 
Лингвист әріптестермен бір ка-
бинетте отырып, бірге кіріп-
шығып, тынымсыз өтіп жатқан 
ұзын-сонар жиналыстарда бірге 
отырып дегендей тез танысып, 
табысып кеттік. Әсіресе, Нәдия 
Қ а р а ш е в а м е н  ж а қ ы н д а с ы п 
кетуіме, орысша айтқанда, ең 
жақын подруга  болуымызға 
себепші Норвег композиторы 

Эдвард Григ болды: сол жылдары 
(1956-1957) «Огонек» журналында 
композитор өмірінің кішкентай 
эпизодын суреттеген ғажап бір 
әдемі әңгіме жарияланған-ды, 
соны оқып, көркем туындыға мәз 
болғанымды айтып отырғанда, сол 
әңгімені Нәдия да оқығандығын, 
оның да бұдан ғаламат бір әсер 
алғанын айтты, екеуміздің көркем 
дүниеге деген «вкусымыз» бірдей 
шыққаны бізді бір-бірімізге тез 
жақындатып жіберді. Ал Нәдия дәл 
осындай себептермен әдебиетші 
Евгения Лизуновамен жақын та-
бысып кеткен екен, менің Же-
нямен (Евгения Васильевнамен) 
жақсы дос болып, өле-өлгенше 
сыйласып өтуіме Нәдия себепкер 
болды. Ал Евгения Васильевна 
мен Ләйла Мұхтаровна да сыйлас, 
сырлас «подругалар» екен. Де-
мек, Женя арқылы Ләйланы тани 
түстім.

Біздерді  табыстырған тек 
достастық, замандастық, қызмет-
тестік емес, айналаға, мәдени, 
әдеби дүниеге деген таным-
түйсігі міздің жақындығы, рухани 
жақын дығымыз еді.

Ләйла Мұхтарқызы «подругам-
ның подругасы» болып қана емес, 
өзінің бүкіл адамдық болмысы-
мен («личность» ретінде), терең, 
табиғи мәдениеттілігімен, жақсы 
білімдарлығымен, ұяң, сабырлы 
мінезімен, тіпті, тапқыр, орын-
ды юморымен өзіне тартты, 
шынайы сыйлатты, адалынан 
сүйіндірді. Бұдан қырық жылдан 
астам бұрын басталған жақындық 
Евгения Васильевна мен Ләйла 
Мұхтаровна өмірден қатар озғанға 
шейін үзілмеді, жылдан-жылға 
беки берді.

Тек бұл үш-төртеуіміз ғана 
емес, сол кезден (1950 жылдардың 
соңынан бері) Академияның ин-
ституттарында ұзақ жылдар қызмет 
істеген Болат  Сүлейменова, 
Оразгүл Нұрмағамбетова, Ба-

л ы м  А қ м ұ қ а н о в а ,  Қ а н а п и я 
Неталиева, Сәбира Тойшыба-
ева, Райса Өрекенова сияқты 
з а м а н д а с т а р - қ ұ р д а с т а р  б і р -
біріміздің үйлерімізде болып, әр 
алуан «құтты болсын!»-дарды бірге 
айтысып, жастық шағымыз бен 
есейген жылдарымыздың шуақты 
күндерін бірге өткізіп жүрдік, 
ғылымдағы болсын, отбасыздағы 
болсын, жаңалық-өзгерістерімізге 
қуаныстық, кітаптарымызды әсем 
тілектер жазып сыйласып тұрдық. 

Мұндай басқосуларда Ләйла 
о р ы с ш а  қ а р а п а й ы м  т і л м е н 
айтқанда «заводила», қазақ ша 
айтсақ, көп харекеттің «мұрын-
дығы» болып жүретін. Әр алуан 
мерей тойларда сол тойлардың 
иесі өзіміздің «қыздардың» (қатар 
үзбей аралас-құралас жүрген он 
шақты әйел көбіміз кексе тартып, 
әже болғанымызға қарамай, бір-
бірімізге «қыздар» («девочки») деп 
сөйлейтінбіз) бірі бола қалғанда, 
соған арнап сыйлық (подарок) 
таңдау қажет болса, Ләкең мен 
Жекеңе (Женяға) міндет артатын-
быз, өйткені екеуінің де «вкуста-
ры» ғаламат болатын, өзгелерді 
қуанта білетін ықыластары қандай 
еді!

Әр кез  дастарқандас  бо-
лып жүріп тағы бір түйгенім 
– жоғарыда аттары аталған 
әйелдердің барлығы да білімді 
ғалым, талант иелері болула-
рымен қатар, адам қызығарлық 
ошақ басының құты – «хозяй-
ка», өнегелі ұлдар мен тәрбиелі 
қыздар өсірген ана, жолдасы – 
ер азаматтың қараша басын хан 
тұтқан жар болды дегенді кейінгі 
ұрпаққа үлгі етіп, мақтана айтар 
едім! Біз өсек-аяң айтуды, ай-
наламызбен шатасып ұрысып-
керісіп жүруді, арақ-шарап ішіп 
«настроение көтеруді» білмей 
өттік. Не бір қызды-қызды өтіп 
жататын той-томалақтардағы, 
қонақтықтардағы дастарқан 

басында осынау бір топ әйел 
достардың не ақ арақ, не коньяк 
ішкенін көргенім жоқ. Мұны да 
темекі тартып, коньяк, виски ішіп 
жүретін «еркін қылықты» бүгінгі 
кейбір әйелдерге өнеге ретінде 
айта жүрер ем.  Бұрқыратып 
шылым шекпей, еркектермен 
соғыстырып арақ ішпей өткен біз 
ешкімнен қор, кем болғанымыз 
жоқ. Үлкендердің де, замандас-
тұрғыластардың да, кейінгі ұрпақ 
бала-шағаларымыздың да алдында 
ешбір қызармайтын болып ғұмыр 
кешіп келеміз. Осындай біздің 
ішіміздегі арамыздан бұрынырақ 
кеткен Евгения Лизунова мен 
Ләйла Әуезованың орындары 
айрықша еді. Олар адамға тән 
көптеген мінез-құлықтардың 
үлгісі, эталон болып өтті.

Ләйла Әуезоваға деген менің 
айрықша ықыласым, бір жағынан, 
оның туған әкесі, біздің руха-
ни әкеміз, халқымыздың ұлттық 
санасының тірегі, әдебиетіміз 
бен ғылымымыздың асқар биігі 
Мұхтар Әуезовке деген шексіз 
табынудың әсерінен де болатын.

Мектеп оқулықтарына ен-
ген әңгіме-повестерін оқып 
с у с ы н д а ғ а н ы м ы з д ы  б ы л а й 
қойғанда, 1942 жылы «Абай» 
атты кітапты балғын жас кезі-
мізде оқып, қиялымызға қанат 

Абайдың бүгінгі жазба әдеби 
тіліміздің даму барысындағы 
орны мен қызметін зерттей түсуге, 
б ү к і л  ш ы ғ а р м а ш ы л ы ғ ы н ы ң 
тіл байлығын, поэзиясының 
көркемдік өрнегін, өлеңдерінің 
архитектоникасын тереңірек 
з е р д е л е у і м е  а л ы п  к е л д і . 
Мүхаңның киелі сөзі (ақылы), 
құтты қолы ғылымдық жолымды 
ашты. Сөйткен ұстаздың туған 
қызының есімі маған ыстық 
болмағанда ше!

Ләйла Мұхтарқызы заманда-
старына, айналасына ұмытылмас 
бейнесін қалдырды деп ойлаймын: 
адамдық қасиеті, ғалымдық талан-
ты, аналық тәрбиесі, құрбылық 
адал достығы – баршасы қызың 
болса, осындай болсын, жарың, 
анаң, туысың, жолдас-подругаң 
болса, осындай-ақ болсын! – деп, 
ағымыздан жарыла айтатын жан 
еді. 

Қайтелік, арамыздан ерте 
кетті, еңіретіп кетті, есімізде 
көз іміз  жұмылғанша сақтап 
жүретін, кейінгі ұрпаққа жыр етіп 
айта жүретін есімін қалдырды. Әлі 
талай естеліктер жазылар, мұрасы 
сөз болар, ғылыми еңбегі талда-
нар – осылардың барлығында 
Ләйла Мұхтарқызы Әуезова де-
ген қасиетті есім биіктен көріне 
беретініне иманым кәміл.

бітірген, арманымызды асқақтата 
түскен шығарманың авторы мен 
үшін (тек мен емес, мыңдаған 
өзгелер үшін де) көз жетпес 
заңғар биіктіктің символы бо-
латын. Сол биік тұлғаны 1945 
жылдан бастап жүзін көріп, 
лебізін тыңдап, кейінірек, тіпті, 
бір институтта қызметтес болған 
біздерге өзгелердің сол тұста да, 
бүгіндері де «бұлардың не ар-
маны бар екен?» деп қызыға да, 
қызғана да қарайтынын сеземіз. 
Оның үстіне ұлы Мұхаң – менің 
үлкен ғылымға жол сілтеген 
ұстазым: «Абай қара сөздерінің 
морфологиялық ерекшеліктері» 
атты кандидаттық диссертация 
тақырыбын өзге емес, Мұхаң 
ұсынған еді, сол бас тама ұлы 

Мекемтас МЫРЗАХМЕТҰЛЫ,
ҚР Мемлекеттік сыйлығының 
лауреаты, филология ғылымының 
докторы, профессор

ҚАЗАҚТЫҢ 
ИНАБАТТЫ ҚЫЗЫ ЕДІ

Ләйла Мұхтарқызы Әуезовамен 
менің алғашқы таныстығым 1965 
жылы 12 қаңтар күні «Абайдың 
әдеби мұрасының зерттелу жайы» 
деген тақырыпта Абай атындағы 
ҚазПИ-дің Ғылыми кеңесінде 
кандидаттық диссертациямды 
қорғау үстінде сырттай басталған 
еді. 

Диссертацияның тақырыбы 
әдеби жұртшылық ортасында 
әрқилы пікір тудырып, ойбай не 
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дейсің, абайтануды бүлдіріп жатыр 
екен, М.Әуезовті комментатор 
депті деген сыпсың сөз таратылып 
жатты. 

Л.Мұхтарқызы өзінің сырлас 
құрбысы Е.Лизунова екеуі залдың 
орта тұсында отырып, диссертаци-
яны қорғау үстінде қызу пікір та-
ласына ұласқан айтыстың беталы-
сын бақылауға зейін қойған қалпы 
байқальш тұрды. Қорғау үстінде 
он сегіз ресми, бейресми төреші 
пікір таласының көркін қыздыра 
отырып, уақыттың бес-алты сағатқа 
созылып кеткенін аңғармай да 
қалыппыз. Қорғаған еңбекке дау-
ыс беріліп, нөтижесі ресми түрде 
хабарланған соң, жиналғандар 
у-шу болып өзара пікір таласын 
жалғастырып тарай бастағанда, 
Ләйла Мұхтарқызының сабырлы, 
бірқалыпта жай басып шығып бара 
жатқанын көзбен ұзатып, нен-
дей пікірде қалғанын біле алмай, 
дүдамал күйде қала бердім...

Ө з б е к с т а н д а  Ғ . Ғ ұ л а м 
атындағы мемле кеттік Сырдария 
педагогикалық институты 1966 
жылы ашылып, жаңа оқу жылы 
басталысымен мен жаңадан бой 
көтерген төрт факультеттің дека-
ны, қазақ әдебиеті кафедрасының 
меңгерушісі қызметін атқарып 
жаттым. 1968 жылы институттың 
проректоры және ректорының екі 

өткіземін, бір жыл өткен соң өзіме 
қайтарып аламын. Ләйланың 
айтқанына бастық қарсы тұра ал-
майды, – деп бар денесі селкілдеп 
күліп мәз болып, маған сынап 
қарады.

– Ысқақ аға, мен Ләйламен та-
ныс емеспін. Мені жақсы білмейді 
ә р і  д и с с е р т а ц и я  қ о р ғ а ғ а н д а 
қатысқан. Бірақ қандай пікірде 
кеткенін де білмеймін, – деп ба-
сымды ала қаштым. 

Себебі, пікірталас үстінде мен 
«Мұхтар Әуезовті комментатор 

мен М.Әуезов мұрасын қатар алып, 
зерттеу жұмысына кіріссем деген 
ойымды Ысқақ аға мақұлдап жат-
ты. Осы ойымды Ләйлаға кеңесіп, 
ақылдасу ретінде айтып едім: 

– Оны Ысқақ Төкімовичпен 
ақыл дасайық, – деп, Ысқақ ағаны 
музейге келіп кет деп арнайы түрде 
шақырды. 

Ысқақ аға тез жетті. Мен ойым-
ды ортаға салдым. Абай мұрасының 
Мұхтар Әуезов тарапынан зерттеліп, 
абайтанудың негізін қалауы, көп 
томды эпопеялық көркем туынды-

ӨМІРДЕРЕК 

Лейла Мұхтарқызы  Әуезова – тарихшы, жазушы М.О. Әуезовтің өмірі мен 
шығармашылығын зерттеуші маман, оның ғылыми-зерттеушілік қызметін 
зерделеді, қазақ кеңес әдебиетінің жетістіктерін насихаттаумен айналысты, та-
рих ғылымдарының кандидаты (1958), тарих ғылымдарының докторы (1975). 
Л.М.Ломоносов атындағы Мәскеу мемлекеттік университетінің тарих факультеті, 
шығыстану бөлімін тәмамдады (1952). СССР ҒА Шығыстану институтының 
аспиранты (1955), Қаз. ССР ҒА Ш.Ш.Уәлиханов атындағы Тарих, археология 
және этнография институтында қызмет атқарды(1956), М.О.Әуезов атындағы 
Әдебиет және өнер институтында, М.О.Әуезов атындағы әдеби-мемориалды 
мұражай үйінің меңгерушісі қызметін атқарды (1962). Қаз. ССР ҒА құрамында 
алғаш тек жазушының өмірі мен шығармашылығын зерттеу, жинау, оның 
шығармашылығының ғылыми жарияланымдарын зерделеу бойынша ғана емес, 
сонымен қатар қазақ совет әдебиетінің жетістіктерін насихаттаудағы маңызды 
әдістемелік орталыққа айналған М.О.Әуезов атындағы әдеби-мемориалды 
мұражайын құру бойынша үлкен ұйымдастырушылық-әдістемелік жұмыстар 
жүргізді. Қазақ әдебиеттануындағы жаңа сала – әуезовтанудың қалыптасуына 
зор үлес қосты. 1980 ж. «М.О.Әуезов шығармашылығындағы Қазақстан тари-
хы мәселелері» және жазушының шығармашылығы туралы жүргізген көлемді 
жұмыстары үшін Қаз. ССР ҒА Ш.Ш.Уәлиханов атындағы сыйлықтың иегері атан-
ды. Мәскеу қаласында «Художественная литература» баспасынан орыс тілінде 
жарық көрген М.Әуезовтің 5 томдық шығармалар жинағының алғашқысын, 
жазушының қазақ тіліндегі 20 томдық шығармалар жинағын, жазушының 
жарыққа шықпаған бірнеше еңбектерін, ол жайында жазылған замандастарының 
естеліктер жинағын, оның еңбектері жөнінде библиографиялық көрсеткішті және 
т.б. даярлауға және басып шығаруға атсалысқан. Негізгі ғылыми еңбектері: Ва-
лиханов Ч.Ч. Избранные произведения. Алма-Ата: Казгослитиздат, 1958. 643 с. 
(Одна из сост.). Валиханов Ч.Ч. Собрание сочинений. В 5-ти томах. Алма-Ата: 
Изд-во АН Каз ССР, 1961, т. I; 1962, т. 2 (Одна из сост.); Библиографический 
указатель по творчеству М.О.Ауэзова. Алма-Ата: Наука, 1972.Т. 1, 254 с. (на каз. 
и рус. яз.) (Ответ. ред., одна из сост., авт.предисл.). Мухтар Ауэзов в воспоми-
наниях современников. Алма-Ата: Жазушы, 1972. 359 с. (Член редкол., сост. 
авт. вступ. статьи и коммент.). Ауэзов М.О. Собрание сочинений. В 5-ти т. М.: 
Художественная литература, 1973-1975 (Одна из сост., член редкол., авт. при-
меч.) Наш Мухтар: (Воспоминания о М.О. Ауэзове). Алма-Ата: Жазушы, 1976. 
431 с. (на каз. яз.) (Авт. коммент.). Земледелие у казахов. Переселение уйгуров 
и дунган. Развитие земледелия в Семиречье. - В кн.: История Казахской ССР: (с 
древнейших времен до наших дней). Алма-Ата, 1979, т. 3, с. 268-290.

жылдық докторантураға шығуына 
байланысты ректор қызметін 
уақытша атқарушы  болып жүрген 
кезімде, Сарыағаш курортынан 
Баукең (Момышұлы) үйге қонақ 
болып келіп қалды. Келісімен 
Баукең:  

– Маған Серік Қирабаев теле-
фон соқты. Сені ҚазПИ-дің қазақ 
әдебиеті кафедрасына оқыту шы-
лыққа алмақшы, тез хабарласқын, 
– деді. 

Баукеңмен кездесулер өткізіп, 
абыр-сабыр басылған соң Секеңмен 
хабарласып, қазақ әдебиеті ка-
федрасына доценттік қызметке 
түпкілікті түрде ауысып та алдым. 

Келсем, Алматыда әдебиет сала-
сында ғылыми түрғыдан өсу қарқын 
алып тұр екен. Шамама қарай мен 
де осы дүрмекке қосылып, абайтану 
саласынан іздене бастадым. Абай 
мұрасы жайында жаңа деректер 
көзіне құрылған мақалаларды жиі 
жазып, оқырман назарын өзіме 
аудара бастадым. Ғылым академи-
ясында Абайдың 125 жылдығына 
арналған бас қосуда филология 
ғылымдарының докторы, профес-
сор Ысқақ Тәкімұлы Дүйсембаев 
баяндама жасап, мен туралы жылы 
пікір білдіріп өтті.

Арада екі апта уақыт өткенде 
Ысқақ аға кездесіп қалып: 

– Мекемтас, сен біздің бөлімге 
к е р е к с і ң ,  ғ ы л ы м и  қ ы з м е т к е 
келсеңші, – деп тілек білдірді.

– Ысқақ аға, мен ойланайын, 
– деп, көп уақыт бойы хабарласпай 
жатып алдым. 

Өйткені ғылыми жұмыстың 
жүгін көтере алмаспын деп өзіме 
сенімім де жоқ еді. Ақыры мені 
көндірді. Өз бөліміне аға ғылыми 
қызметкер етіп алу тілегімен 
директорға екі рет ресми қызмет 
хат жазып, бірақ мені өткізе алма-
ды. Директор келісімін бермеді. 
Осы себепті Ысқақ аға басқа тәсілге 
ауысып: 

– Сені Ләйланың бөліміне 

деп жазыпты» деп қатты сынға 
ұшыраған едім, осы жағынан сеске-
не бердім.

– Ой, сен оны қой. Ләйла олай 
ойламайды, кезінде сөзге ерсе, 
ерген шығар, бірақ ол түсінетін 
тәрбиелі  кісі .  Мен Ләйламен 
келісейін, үшеуміз оңаша жолығып 
сөйлесейік, – деп, шақырған күні 
кел деп уәдемді алып қалды. 

Екі ойлы болып мен кеттім. Бұл 
1975 жылдың мамыражай жазы еді. 
Екі апта өткен соң келісім бойын-
ша Ләйламен М.Әуезовтіңәдеби-
мемориалдық музейінде ұшы-
растық. Ысқақ аға алдын ала келісіп 
қойған-ау деп ойладым. Өйткені 
әңгіме көпке созылмай, мені му-
зейге аға ғылыми қызметкер етіп 
алатын болды. Ләйла маған: 

–  Е н д і  М . Ә у е з о в  м ұ р а с ы 
жөнінде ғылыми зерттеу жұмысын 
жүргізуге тура келеді, – деп, жұмсақ 
дауыспен күле  отырып ескерту 
жасады. 

Ысқақ аға да бұл пікірді қолдап 
жатты. 

Қысқасы, музейге аға ғылыми 
қызметкер болып қабылдандым. 

Ләйла Мұхтарқызы барлық 
қызмет керлерді жинап алып, мені 
таныстырды. Онсыз да ол қыз-
меткерлердің бәрін де бұрыннан 
білетінмін. Менің келуімді олар 
түгел мақұлдап, жылы қабақ таны-
тып қуана қарсы алуына рухтанып 
қалдым. 

Ләйла маған: 
– Енді музей жұмысымен та-

нысып, не істеу керектігін өзіңіз 
таңдаңыз, – деп ескертті. 

Екі-үш ай уақыт өтті, ғылыми 
зерттеу тақырыбын айқындай 
алмай толқумен жүрдім. Музей 
қызметкерлері  «М.Әуезовт ің 
мүрасы» деген зор көлемді тақырып 
маңында көп жұмыстар тынды-
рып қалыпты. Оған орта жолдан 
қосылудың реті келмеді. Ешнәрсе 
тындырмасам да, айлығымды алып 
жүріп жаттым. Не де болса Абай 

лар беруі – әлем әдебиеті тарихында 
ұшыраса бермейтін сирек құбылыс. 
Дәл осыны ғылыми зерттеу ныса-
насына алсақ, молдық етпес, аздық 
етпес деген байламға келдік. 

Ләйла Мұхтарқызы бұл ұсы-
нысты қуана қабылдап: 

– Институт жоспарына енгі-
зейік. Мекең қысқаша ғылыми жо-
спарын жазып, алып келсін, – деп 
тапсырмасын да беріп салды. 

Ысқақ аға: 
– Мекемтастың таңдауы ойға 

қонады. Бірақ оның тақырыбын 
нақтылы айқындап алмаймыз ба? 
– деп Ләйла мен маған ой сала 
қарады. 

Дәл осы жолы әртүрлі тақырып 
атаулары аталса да, бір байламға 
келе алмадық. 

Ләйла: 
– Мекең жазушы архивімен 

танысып, тақырып жөнінде бір 
тұжырым жасағанша, күте тұрайық, 
уақыт бар емес пе? – деп Ысқақ 
ағаға сабырлы қалыппен ой бөлісе 
қарады. 

Ысқақ аға да басқа пікір айтпай: 
– Әйтеуір, зерттеу нысанасы 

айқындалды ғой, тақырып қайда 
барар дейсің, табылады ғой, – деп, 
толқып отырған маған асықпай 
іздене бер дегендей тоқтам бере 
сөйледі.

Үш-төрт ай көлемінде М.Әуезов 
архивінен, негізінен, ғалымның 
абайтанудан жарияланбаған ма-
териалдарын іздестіріп, таныса 
бастадым. Әр дерек көздерін жи-
настырып, түбінде жеке кітап етіп 
бастыру мақсатым да осы тұста ойға 
оралған еді. 

Абайтанудан жарияланбаған 
дерек көздерін іздестіру үстінде 
М.Әуезовтің 1956 жылы абайта-
нудан болып өткен пікір таласын-
да жасаған баяндамасының орыс  
тіліндегі түпнұсқасын ұшыраттым. 
Тексі  қолмен жазылғаны, әрі 
асығыс жазылуы себепті оқу қиынға 
соқты. Бірақ түпнұсқа болуы себепті 

де меңгеруге бар ынта-жігерімді 
салып ұмтылдым. Бірнеше күн 
бойы отырып, машинкаға түсіріп, 
көшіріп те алдым. Өйткені, іздеген 
т а қ ы р ы б ы м н ы ң  ж о б а с ы  д а , 
тақырыбы да, осы қолжазба негізінде 
туындауы себепті, пікірімді дереу 
Ләйламен ақылдасып, кеңестім 
де, тақырыпты «Мұхтар Әуезов 
және абайтану мәселесі» деп атауды 
ұсындым. Ләйла Мұхтарқызы қуана 
мақұлдап, бірден Ысқақ ағаға теле-
фон соғып хабарлап та үлгерді.

ЬІсқақ аға телефон арқылы 
тақырыпты «Мұхтар Әуезов және 
абайтану проблемалары» деп атау-
ды ұсынды. Біз бірден келістік. 

Зерттеу жұмыстарыма байла-
нысты қолда бар дерек көздері 
м е н  а р х и в  қ а з ы н а с ы н  қ о с а 
қарастыруға тура келді. Семей, Ал-
маты, Ташкент, Қызылорда, Орын-
бор, Мәскеу, Омбы архивтерін 
қарастырдым. Бірақ кейбір құпия 
архив көздерін танып білуге есік 
жабық болды. Ләйла Мұхтарқызы 
бұл жолы да көмектесіп,  Се-
мей, Омбы архивіндегі  құпия 
құжаттарды қарап, танысып шығуға 
тиісті орындардан екі рет рұқсат 
қағазын алып берді.  

Бірде әңгіме үстінде Ташкент 
қаласында Зиябек Рүстемовтің 
«Қасымовшылдық тамырына бал-
та шабайық» (1930 ж. Ташкент) 
кітабында 1929 жылы қамауға 
алынған Алаш азаматтарын сұрап 
тергеудің стенограммасы пай-
даланылғанын, онда М.Әуезов 
туралы қысқа болса да дерек көзі 
барлығын хабарладым. Бұл деректің 
толық түрі Ташкентте сақталуы 
мүмкін. Бірақ құпия материалға 
рұқсат болса, табар едім деп тілек 
білдірдім.  

Ләйла бұл мәселеге айрықша 
мән беріп, Қазақ ССР Мемлекеттік 
қауіпсіздік Комитетінің бастығы 
Шевченконың қабылдауында бол-
ды. Шевченко: 

– Сіздің қызметкеріңізге рұқсат 

бере алмаймыз, оған құқымыз 
жоқ. Бірақ Ташкенттегі деректі 
іздестіруге КГБ-ның бір қыз-
меткерін жіберейін, – депті. 

Ләйла мені дереу Ташкент-
ке іссапарға аттандырды. Бірақ 
іздеген дерек көздеріне қол жеткізе 
алмасам да, М.Әуезовтің тұтқынға 
алынған мерзімін айғақтайтын 
құжатқа қол жеткіздік. 

Зерттеу  тақырыбымды да 
аяқтап, қолжазбаны моногра-
фиялық кітап етіп шығару мерзімі 
де келді. Ол кезде кітап басты-
ру – қиынның қиыны. Барлық 
сүзгілерден өтсең де, ең соңғы 
сүзгі Академиялық РИСО-дан 
(Редакциялық Баспа Кеңесінен) 
өту қиын. Бар үмітіміз – Ләйлада. 

Бір білетініміз: біткен іске 
Ләйла Мұхтарқызы араласпай тұра 
алмайды. Ол кезде РИСО-ның 
бастығы – Зәки Ахметов. Мен ту-
ралы Зекеңе тапсырған болса керек. 

Зекеңе барғанымда: 
– Кеңес үстінде академиктер не 

десе де мақұлдай бер, – деп күліп 
қойды. 

РИСО-ның кеңесі  де  бас-
талып кетті. Алғаш рет архео-
лог ғалым Оразақ Смағұловтың 
қолжазбасы талқыланып, әрең 
дегенде басылымға жіберуге келісім 
берілді. Дулат жырау туралы Құлмат 
Өмірәлиевтің қолжазбасы дау туды-
рып, басылымға жіберілмей қалды. 
Енді кезек маған келді. Мені де 
ары қуып, бері қуып сұрақтар беріп 
қыспаққа алды. 

– Айтқан сыңдарыңыз дұрыс, 
бәрін де қабылдап, түзетемін, – деп 
қол қусыруға тура келді. Әйтеуір, 
әупірімдеп жатып шешім алынды-
ау. 

Әрине, Ләйла Мүхтарқызы ара 
түспегенде қолжазбаның жарық 
көруі екіталай болатынын сезіндім. 
1982 жылы жазда кітабым «Мұхтар 
Әуезов және абайтану проблема-
лары» деген атпен «Ғылым» ба-
спасынан шықты. Алғашқы дана-
сын Ләйлаға естелік ретінде сыйға 
тартқанымда, рахметін айтып оты-
рып: 

– Осы тақырыпқа қорқа оты-
рып барып едіңіз, нәтижесі та-
маша болды ғой, – деп, өзімнен 
бетер қуанып, өз кітабы шыққандай 
шаттанғанын көріп, халқымның 
тәрбиелі де инабатты қызы ғой деп 
ішімнен қуанып едім.
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НЕТ АЭС В КАЗАХСТАНЕ!
НЕОБХОДИМ ЗАКОН О ЗАПРЕТЕ АЭС

ВСУЧИТЬ ОПАСНЫЙ 
ТОВАР И ОСТАТЬСЯ 

С ПРИБЫЛЬЮ

Еще 29 мая 2014 года «Роса-
том» и «Казатомпром» заключили 
меморандум о взаимопонимании 
по сотрудничеству в сооружении 
первой казахстанской АЭС с во-
до-водяными энергетическими 
реакторами (ВВЭР) российского 
дизайна с установленной мощ-
ностью от 300 до 1200 мегаватт. 
Речь шла об обеспечении станции 
ядерным топливом с возможно-
стью производства топлива или 
его компонентов на территории 
Казахстана, оказании услуг по 
эксплуатации, сервисному обслу-
живанию и ремонту АЭС. 

Вначале был разговор о стро-
ительстве АЭС в Актау, но под 
напором общественного мнения 
пришлось отказаться от этой за-
теи: зачем 300-тысячному насе-
лению Мангистауского региона 
опасные игры в мирный атом 
– ведь энергию АЭС нельзя бу-
дет даже продать куда-нибудь на 
сторону. Был также проект АЭС 
близи озера Балхаш, но в то время 
в этом районе рассматривался 
проект строительства теплоэлек-
тростанции вместе с корейцами. 

Затем местом строительства 
АЭС наметили в городе Курчатов. 
Этот город был выбран по одной 
причине – местные власти были 
не против строительства АЭС. 
Именно эта причина оказалась 
уязвимой – ведь речь шла о воз-
можном заражении воды Ирты-
ша, да и в регионе работает ряд 
тепловых станций в Экибастузе 
– зачем лишняя станция? Стало 
быть, Казахстан хотят освободить 
от своих энергоресурсов, чтобы 
сделать зависимым от опасной 
российской АЭС!?  

И вот «последняя остановка»: 
после предложения Путина за-
меститель министра энергетики 
Казахстана Магзум Мирзагалиев 
заявил, что какого-то конкретно-
го решения относительно стро-
ительства АЭС нет, но добавил, 
что площадка под данный проект 
чиновниками уже выбрана – село 
Улькен Жамбылского района Ал-
матинской области, возле озера 
Балхаш. Однако АЭС рядом с круп-
ным водоемом чрезвычайно опасно, 
и это вызовет общественный про-
тест. Зачем ради АЭС жертвовать 
целым уникальным озером, куда 
будут стекаться все отходы?!  

Метания по Казахстану – не-
опровержимый признак нена-
учного подхода инициаторов к 
этому проекту. Но «прикол» или 
«прокол» не только в марафон-
ском беге с запада страны на се-
веро-восток, а затем на юг. Планы 
строительства АЭС в нашей стра-

не незаметно для инициаторов 
превращаются в сомнительный 
проект и даже в ядерный фарс. 
Возможно, они сами тоже это 
осознают. 

Ведь по первоначальной до-
говоренности Россия не пере-
дает техническую документацию 
Казахстану – «военная тайна», и 
АЭС будут обслуживать россия-
не, будет полная зависимость от 
российских поставок топлива и 
кадров. Можно сказать, это будет 
российская АЭС на территории и 
деньги Казахстана. По этой при-
чине – минимум информации об 
этой сделке, особенно о том, во 
что обойдется Казахстану утилиза-
ция самой АЭС после окончания 
срока ее эксплуатации. 

Проект продвигается с обыч-
ным «авось», который выдает все 
затаенные планы сторонников 
АЭС. В частности, зачем АЭС в 
стране с переизбытком энергии? 
Напрашивается ответ: всучить 
любыми способами российский 
проект своему согласному на все 
условия соседу во время потенци-
ального закрытия по всему миру 
АЭС и приостановки строитель-
ства новых станций. 

ПРЕДЛОЖЕНИЕ, 
ОТ КОТОРОГО ТРУДНО 

ОТКАЗАТЬСЯ?
 
Кроме России были предложе-

ния от Франции, Японии и Китая 
о строительстве АЭС в Казах-
стане, хотя не столь навязчивые. 
Они звучали и раньше, но такой 
одновременной атаки в последние 
годы не наблюдалось – началась 
решающая битва за наши деньги. 
Во время непопулярности АЭС и 
отказа многих стран от их строи-

тельства появилась острая потреб-
ность «сплавить» реакторы в те 
страны, где по разным причинам 
еще заинтересованы в ядерной 
энергетике. 

Например, после визита пре-
зидента Франции Франсуа Оллан-
да в декабре 2014 года в Казахстане 
заговорили о строительстве двух 
АЭС. А в самой Франции после 
аварии на «Фукусума-1» было 
решено сократить долю АЭС на 
рынке производства электроэнер-
гии с 75 % до 50 % к 2025 году.   

В 2015 году Казахстан начал 
переговоры по строительству АЭС 
с японской Toshiba, чтобы заклю-
чить контракт на поставку реакто-
ра мощностью 1 ГВт примерно за 
$3,7 млрд. Сама Япония, не имею-
щая своих ресурсов, отказывается 
от АЭС. Из 54 закрытых ядерных 
реакторов перезапустили в на-
стоящее время только 9 – судьба 
остальных пока неизвестна. Кон-
курирующий российский проект 
тогда находился на предваритель-
ной стадии. Астана настаивала на 
реакторе средней мощности, кото-
рого нет у «Росатома» (стоимость 
крупного реактора в то время 
оценивался в $5 млрд). 

Известно, что Россия и Узбе-
кистан заключили соглашение о 
строительстве АЭС, стоимость $11 
млрд, а ведь за такие деньги мож-
но понастроить те же ветряные, 
солнечные, тепловые или газовые 
станции по югу Казахстана. И 
сейчас, воспользовавшись по-
литическим моментом – первым 
визитом нового президента РК 
в РФ, президент Путин сделал 
предложение, от которого трудно 
отказаться: Казахстан по многим 
показателям зависим от соседней 
страны. 

Наша республика часто не 
может отстоять свои политиче-
ские, экономические, экологи-
ческие, национальные интересы. 
Например, с 2001 по 2018 год на 
Байконуре произошло сразу 9 
крупных ЧП с ракетой-носителем 
«Протон-М», тонны ядовитого 
гептила вылились на головы ка-

захстанцев, на животных, землю, 
водоемы, а наше правительство не 
добивается запрета полетов «Про-
тонов»! Кстати, это и показатель 
«убийственной» надежности стра-
тегической российской техники и 
технологии.

Президент РФ сделал не свой-
ственное его уровню предложение 
об АЭС  – такие вопросы ре-
шаются на уровне профильных 
ведомств. То есть, это явно по-
литический проект давления, ход 
ядерным троянским конем. 

Но у нас профицит электро-
энергии (превышение производства 
ее потребления), к тому же населе-
ние против АЭС – есть «синдром 
Семипалатинского полигона», от 
которого пострадали жители регио-
на. Мы даже не могли сделать все-

общее медицинское обследование 
жителей пострадавшего региона, 
потому что многие медицинские 
карты жителей, связанные с поли-
гоном, находятся в Москве. После 
«Чернобыля» и «Фукусимы» АЭС 
перестала быть безопасной, и 
Казахстану не нужен новый очаг 
социального напряжения.

Естественно, атомных планов 
громадье вызывает вопросы: а 
насколько атомные станции нам 
нужны и нужны ли они вообще на 
фоне аварий на АЭС и отказа мно-
гих стран от атомной энергетики 

Во время официального визита президента Казахстана Касым-
Жомарта Токаева в Москву 3 апреля президент России Владимир 
Путин вновь озвучил предложение строить атомную электростанцию 
(АЭС) в Казахстане. Тем самым глава соседнего государства 
реанимировал позабытый меморандум о строительстве АЭС, которая 
по разным причинам не рассматривалась серьезно в Казахстане. То 
есть, это явно политический проект давления, ход ядерным троянским 
конем. 

и строительства новых станций? 
Выступления наших ядерщиков 
носят поверхностный характер: 
мол, ядерной энергетике нет аль-
тернативы, она дешевая, безопас-
ная, экологическая и т.п. Будто у 
нас нет энергоресурсов. 

Вот данные Министерства 
энергетики РК: в 2018 году выра-
ботка электроэнергии составила 
106,797 млрд кВтч, потребление 
– 103,228 млрд кВтч. Профицит 
составляет примерно 3,5 млрд 
кВтч. По этой причине есть даже 
возможность увеличения экспорта 
электроэнергии.  

Да, по прогнозам, на юге стра-
ны к 2030 году будет дефицит 
электроэнергии. Однако до сих 
пор у нас не могут определить-
ся со строительством: парогазо-

вой, угольной, гидро или атомной 
электростанции. То есть, АЭС 
остается на повестке дня. А ведь 
эта проблема решилась бы строи-
тельством нескольких безопасных 
газовых станций на юге, не говоря 
о ветряных, солнечных, тепловых 
станциях. 

В свое время предполагалось 
построить Балхашскую ТЭС на 
государственные деньги на основе 
технологий зарубежных партне-
ров. Но оказалось, что в Казах-
стане уже нет компаний, специ-
ализирующихся на строительстве 
таких объектов. В итоге, в конце 
2008 года правительство приняло 
решение о строительстве Балхаш-
ской ТЭС совместно с Южной Ко-
реей, подготовка к строительству 
началась в 2013 году, однако была 
приостановлена в 2016-м – не все 
было «чисто» с этим проектом. 
И теперь, после предложения 
Путина, заговорили о возможном 
строительстве там АЭС – в посел-
ке Улкен, на озере Балхаш.

ЯДЕРНАЯ ЛОВУШКА 
ДЛЯ КАЗАХСТАНА

В целом в мире идет тенден-
ция отказа от ядерной энерге-
тики. И только Казахстан при 
наличии ресурсов и сырья из-
за политики давления Кремля, 
возможно, согласится постро-
ить технологически устаревшую 
атомную станцию со старым 
реактором от подлодки.     

Италия стала страной, кото-
рая закрыла вообще все имевши-
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еся АЭС и полностью отказалась 
от ядерной энергетики. Бельгия, 
Германия, Испания, Швейцария 
тоже проводят долгосрочную 
политику по отказу от ядерной 
энергетики после аварии на АЭС 
«Фукусима». Австрия, Куба, Ли-
вия, КНДР, Польша по полити-

ческим, экономическим или тех-
ническим причинам остановили 
свои ядерные программы перед 
пуском своих первых АЭС.  

Германия, Бельгия и Швеция 
наложили запрет на строитель-
ство новых АЭС. Такой же курс 
фактически избрала и Велико-
британия. В США решено не 
строить новые АЭС и не выдавать 
лицензий на продолжение рабо-
ты старых, пока не будет решена 
проблема хранения или утилиза-
ции их радиоактивных отходов. 

 Хотя ведущие страны отка-
зываются от ядерной энергетики 
или стремятся к нему, атомное 
лобби сильно по всему миру. В 
среде производителей атомной 
энергии существует негласный 
сговор о нераспространении 
сведений об опасности АЭС. Не-
смотря на большое количество 
аварий с гибелью или радио-
активным заражением людей 
и окружающей среды на своих 
ядерных объектах, США, Рос-
сия, Англия, Франция, Япония 
строят АЭС по всему миру, ибо 
идет борьба за монополию на 
рынке, приносящего большие 
деньги.  

К тому же надо «сплавить» 
кому-то имеющиеся ядерные ре-
акторы из-за запрета новых АЭС 
у себя. Поэтому-то и Франция, 
и Япония, и Россия настойчи-
во навязывают свои реакторы 
Казахстану, имеющему слабых 
научных кадров и управленцев, 
которых можно легко заманить в 
ядерную ловушку. В итоге неком-

петентный и несамостоятельный 
Казахстан в очередной раз обре-
ченно должен проглатывать до-
рогую российскую «упаковку», не 
желая знать, что в ней находится 
яд – ядерная опасность. 

ЭКОЛОГИЧЕСКИ ЧИСТЫЕ 

УГОЛЬНЫЕ И ГАЗОВЫЕ 
ЭЛЕКТРОСТАНЦИИ

   
Казалось бы, надо перенимать 

опыт тех стран, где отказались 
или отказываются от ядерной 
энергетики. Например, Германия 
закроет все АЭС к 2022 году. Не-
сколько лет назад там ввели в экс-
плуатацию самую эффективную 
и экологически чистую угольную 
электростанцию в Европе. Строи-
тельство велось в рамках соглаше-
ния между компаниями-собствен-
никами и корпорацией Siemens, 
стоимость ТЭС – около 1,4 млрд 
евро. По оценкам экспертов, по 
сравнению со старыми угольными 
ТЭС, новая ТЭС Lünen, благодаря 
современным очистным техноло-
гиям, позволит снизить выбросы 
CO2 на 1 млн тонн в год.

Апробированные на сегодняш-
ний день инновационные техноло-
гии сжигания угольного топлива 
позволяют строить на их основе и 
эксплуатировать такие ТЭС, ко-
торые способны конкурировать по 
технико-экономическим и эколо-
гическим показателям с газовыми 
ТЭС и уже сейчас превосходят ГЭС 
и АЭС. 

А ведь у нас ресурсов хватает: 
уголь, газ, вода, ветер, солнце, все 
возможности для строительства 
ветряных, солнечных станций. 
Угля много. Да и газа не мало. По 
этой причине есть перспектива 
выработки электроэнергии и за 
счет газа. Оценочные запасы при-
родного газа в Казахстане состав-
ляют около 3,7 трлн. м3, а потен-

циальные ресурсы достигают 6-8 
трлн. м3. Но у нас большая часть 
добываемого газа – это попутный 
газ на нефтяных месторождениях, 
который либо используется для 
обратной закачки в пласт, либо 
сжигается.  

А ведь можно все производ-
ство газа модернизировать, как и 
газовые электростанции, и мож-
но построить несколько газовых 
станций в нескольких областях 
по технологии вышеупомянутой 
корпорации Siemens.

 Одна из главных проблем 
казахстанской электроэнергетики 
– потери в электросетях, которые 
порой достигают 20-30 %. Это 
ужасающе низкая энергоэффек-
тивность. При введении объек-
тов возобновляемых источников 
энергии в случае использования 
общих сетей потери электроэнер-
гии еще более повысят стоимость 
и нанесут по экономике удар. 
Если же модернизировать элек-
тросети с использованием новых 
технологий, то за счет снижения 
потерь увеличится производство 
электроэнергии на 20 % или даже 
больше!   

По оценкам некоторых экс-
пертов, потенциал энергосбере-
жения составляет не менее 30 %. 
Модернизируйте электросети и 
это снимет с повестки дня стро-
ительство нескольких электро-
станций!

ОПАСНОСТЬ АТОМА: 
НЕОБХОДИМ ЗАКОН О 

ЗАПРЕТЕ АЭС

Международная практика по-
казывает, что заявленная стои-
мость АЭС оказывается в 2-3, а то 
и в несколько раза ниже фактиче-
ской цены. Это утопия, что атом-
ная энергия дешевле традицион-
ной. Например, во Франции атом-
ная энергия субсидируется, чтобы 
быть доступной для граждан. 

Разными средствами ядерные 
державы и МАГАТЕ стараются 
обходить основную проблему АЭС 
– отработанное ядерное топливо 
(ОЯТ). В мире его накопилось 
огромное количество, и никто не 
знает, как избавиться от него. Ни 
один из международных проектов 
не решает вопрос ОЯТ, его пере-
работки, хранения и захоронения. 
До сих пор в ядерной энергетике 
безотходные технологии не вне-
дрены, а от размещения у себя 
ОЯТ стараются избавиться без 
исключения все страны, ибо это 
не только опасно, но требует боль-
ших финансов.  

Ни одна страна, предлагающая 
строительство АЭС у нас, ни слова 
не говорит о ОЯТ и стоимости его 
хранения и захоронения, а также 
о стоимости вывода из эксплуа-
тации после окончания работы 
АЭС: демонтаж, перемещение в 
безопасное хранилище, захороне-
ние АЭС и т.д. Не говорят об этом 
и наши ядерщики, будто нет такой 
проблемы!  

То есть, главная опасность – 
это утилизация отходов и консер-
вация станции после окончания ее 
эксплуатации лет через 20-25. По-
том на протяжении десятилетий 
придется каждый год тратить мил-
лиарды на ее содержание. Просто 
так ее не сломаешь и бульдозером 
не разровняешь. 

Японская трагедия выяви-
ла эту опасную и скрываемую 
проблему. В 2011 году Россия 
грозила Гаагским трибуналом и 
обвинила соседей в жадности. 
Тогда Япония сообщила о том, 
что в океан будет сброшено не-
сколько тысяч тонн низкоак-
тивных отходов. Средняя цена 
переработки и хранения одного 
килограмма низкоактивных от-
ходов составляет €2 тысяч, сред-
неактивных – €5 тысяч. Проще 
выбросить отходы в океан, и 
Япония сможет сэкономить до 
€50 млрд. Всего на «Фукусиме-1» 

было накоплено 11,5 тысяч тонн 
радиоактивных отходов, то есть 
за 40 лет работы станции япон-
цы не переработали ни грамма 
атомного мусора.  

Теперь сравните стоимость 
строительства АЭС ($3-10 млрд, 
средняя стоимость около $5000 
за 1 кВт) и цену переработки и 
хранения отходов, которая пре-
вышает стоимость станции почти 
в 10 раз! Когда говорят о дешевой 
энергии, то это без цены перера-
ботки и хранения отходов. АЭС 
не только опасна, но и убыточна в 
контексте ядерных отходов.

Наши «ядерные» чиновники 
и ученые не только умудряются 
обходить эту тему, но даже от-
носят атомную энергетику к «зе-
леной» экономике. Например, 
доктор биологических наук Ро-
ман Ященко в одном интервью 
заявил: «Никакого противоречия 
между «зеленой» экономикой и 
развитием атомной энергетики 
я не вижу». Неудивительно, что 
Ященко ни словом не обмол-
вился об отработанном топливе 
– может, ученые не ведают об 
ОЯТ? Как после «Чернобыля» и 
«Фукусимы» можно говорить об 
АЭС, как «зеленой» экономике?

Сама добыча урана в Казах-
стане «грязная»: теоретически 
жидкость с растворенными со-
лями урана может мигрировать 
за пределы рудного поля вплоть 
до поверхности земли. У нас на-
ходятся более 100 брошенных 
объектов урановой промышлен-
ности: в отсутствии консервации 
рудников из отвалов руд вы-
деляются радиоактивные газы, 
заражаются грунтовые воды, 
выветриваются радионуклиды 
вместе с пылью. Что не дает 
повода относить эту отрасль к 
«зеленой» экономике. Не говоря 
о радиоактивных отходах. 

Конечно, ситуация с ядерной 
энергетикой порождает массу 
«злых» вопросов: сколько нужно 
катастроф, чтобы отказаться 
от АЭС?! Мало «Чернобыля» и 
«Фукусимы»?! Казахстану до-
статочно, что открыли Банк низ-
кообогащенного урана (БНОУ), 
больше похожий на склад ядер-
ных отходов, Центральную ре-
ференс-лабораторию (биолабо-
раторию в Алматы)! Казахстану 
хватает, что падают на голо-
вы жителей ракеты с гептилом! 
Не говоря о Семипалатинском 
ядерном полигоне. 

При огромной коррупции 
и низкой компетенции чинов-
ников, ядерщиков АЭС нельзя 
строить по простой причине – у 
нас нет дефицита электроэнер-
гии, у нас большой выбор тради-
ционных ресурсов для электро-
станций. Господа чиновники, вы 
в курсе, что хранится в БНОУ? 
Никто не знает, потому что это 
закрытый объект. А что делается 
в референс-лаборатории в Ал-
маты – может, там американцы 
разрабатывают биологическое 
оружие?! Тоже не знаете, потому 
что это секретный объект. По 
слухам, там большие проблемы, 
связанные с коррупцией. 

При низком уровне развития 
науки, медицинского обслужи-
вания и отношения государства 
к проблемам населения, постра-
давшего от Семипалатинского 
ядерного полигона, от космодрома 
«Байконур», не должно быть и 
речи о строительстве АЭС. По-
этому необходим закон, запре-
щающий строительство АЭС в 
Казахстане, как в Австралии. 

Дастан ЕЛДЕС
d.eldesov@mail.ru
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- Расскажите немного о своем 
детстве.

- Я выросла в небольшом по-
селке Урнек в Костанайской об-
ласти, училась в школе имени 
Мухамеджана Сералина. В школу 
пошла в 6 лет. Несмотря на то, 
что родители и учителя думали, 
что через какое-то время я устану 
учиться, я справлялась хорошо. 
Сложность заключалась в том, 
что я сильно заикалась. Было не-
просто, я не могла без запинки от-
ветить у доски, труднее всего было 
рассказывать стихотворения. Ко-
нечно, это меня расстраивало, но 
именно из-за этого недостатка я 
старалась больше остальных. Так 
я стала старостой класса. Тогда 
все удивлялись – самая малень-
кая ученица и староста класса. И 
уже в 14 лет я закончила восьми-
летку и поступила в Рудненское 
педагогическое училище.

- Как проходило обучение в 
училище?

- В то время обучение в ву-
зах Костанайской области было 
только на русском языке. Все 
вокруг разговорили на русском, а 
так как я всю жизнь говорила по-
казахски, я не могла полноценно 
выражать свои мысли. При этом я 
снова была самой младшей, когда 
как кому-то в группе было по 18-
20 лет. Но это не мешало мне быть 
лидером и там.

- Как прошел ваш первый урок?
- Первый урок навсегда оста-

нется в моей памяти. Это был 
урок математики в 1 «А» классе. 
Преподаватель и вся группа, ка-
жется, волновались больше меня. 
Но я выучила все от начала до 
конца, зашла в класс и без еди-
ного заикания провела 45 минут 
урока. Так я убедилась, что я дей-
ствительно все могу. Со временем 
я победила этот недуг, все благо-
даря силе воли.

- Чем занимались после окон-
чания училища?

- В 18 лет я окончила училище 
и вернулась в поселок. Работа-
ла 3 года учителем начальных 
классов. Хорошее было время, я 
была дома, меня все знали, детей 
очень любила. Но нужно было 
двигаться дальше, начала думать о 
переезде в город. Меня не хотели 
отпускать, директор предложил 
мне должность завуча в мои 21. 
Но я все решила. На вокзал меня 
пришли провожать родители уче-
ников, говорили: «Камиля, куда 
ты уезжаешь, на кого бросаешь 
детей?»

- Расскажите о жизни в городе
- Я приехала в Рудный, вышла 

замуж, родила детей. Здесь в ос-
новном было русское население 
и только 6% казахов. После не-
зависимости поднялся вопрос об 
изучении казахского языка, стали 
открываться казахские классы и 
школы. Я, можно сказать, стояла 
у истоков.

Не было никакой методики 
преподавания, учебников, учи-

теля сами разрабатывали планы. 
Но детям было интересно, они 
с удовольствием изучали новый 
язык. Потом я заочно поступила 
в высшее учебное заведение, 5 лет 
училась на факультете казахского 
языка и литературы. Закончила, 
меня пригласили на работу в 
Рудненский индустриальный ин-

ститут, и я стала преподавать уже 
студентам. Проработала там всего 
год, потом мне поступило другое 
предложение.

- Если не было учебников, как 
вы обучали школьников и студен-
тов?

- Было сложно. Мы заказы-
вали в типографии учебники, 
выпускали брошюры. За год пре-
подавания в институте я начала 
писать методику преподавания 
казахского языка в высших учеб-
ных заведениях, но не успела. 

- Была ли возможность у учени-
ков практиковать язык?

- Им просто не с кем и не-
где было практиковать. Мы ста-
рались, как могли, каждый год 
проводили олимпиады, на уроках 
разговаривали. Начинали с са-
мого элементарного: сәлеметсіз 
бе, қалыңыз қалай, қандай сабақ 
болады, сағат неше. В первую 
очередь нашей задачей было под-
тянуть разговорную речь, потом 
уже изучали грамматику.  

- А что за предложение по рабо-
те вам поступило?

- Рудный – горняцкий город, 
там есть большой Соколовско-
Сарбайский горно-обогатитель-
ный комбинат. В комбинате мно-
го различных подразделений, 
всего там работало 15 000 человек, 
казахский никто не знал. Инже-
нерно-техническое руководство 
пригласило меня учить работни-

ков казахскому языку. Я согласи-
лась, открыла 16 кружков, набра-
ла школьных учителей казахского 
языка, предложила им дополни-
тельную работу по вечерам, это 
была своего рода вечерняя школа. 
С России привезли 8 компьюте-
ров в кабинет, маркерную доску, 
на то время это было чем-то не-
реальным. Съездила в Алматы, 
набрала литературы, очень помог 
17-летний опыт преподавания 
в школе. А это та же методика, 
только для взрослых.

- У вас был метод преподава-
ния?

- Сначала мы учили азы: при-
ветствие, 9 специфических букв 
– как пишутся, где встречаются, 
произношение. После этого на-
чали читать тексты и переводить, 
пересказывали их на казахском 
языке. Чтобы детям было инте-
ресно, я расписала базовые темы 

меня была рубрика «Атамекен», 
писали про город и комбинат. Я 
спускалась в шахты, ходила по 
фабрикам, ездила на заводы, вез-
де искала казахов.

Только представьте, это была 
первая газета на казахском язы-
ке в Рудном, я, можно сказать, 
осталась в истории города. И эта 
газета до сих пор выпускается. 
Когда я начинала, не было даже 
казахского шрифта, этих 9 спец-
ифических букв. Я поехала в 
Алматы, рассказала о наших пла-
нах, мне дали шрифт, и я привез-
ла его в Рудный. Но все равно не 
было заглавных казахских букв, 
их мы самостоятельно рисовали 
в фотошопе. Так я освоила ком-
пьютер, фотошоп и дизайн. В 
русской редакции был и дизай-
нер, и редактор, и корректор. А 
я делала все сама, писала, редак-
тировала, верстала. Курсов в то 
время не было, русская редакция 
помогала мне в этом, так я и на-
училась всему. Они предлагали 
мне просто переводить готовые 
статьи на русском, но для меня 
было важно самой принимать 
участие.

Потом я подумала, почему бы 
не открыть местное телевидение 
на казахском языке, Бахытжан 
Кенжегалиевич дал согласие. 
Мне нужен был помощник, на 
примете был парень с хорошей 
дикцией Арман. Я его пригласи-
ла, и мы открыли телевидение 
на казахском языке в комбинате. 
Около 10 лет проработала там, 
мне дали звание члена союза жур-
налистов РК. 

- Как часто ездите на родину?
- Каждый год. В комбинате 

меня встречают, как президента 
страны. Накрывают стол, ставят 
чайник, бегут за тортом. Жур-
налисты же творческие люди, 
мы поем, стихи рассказываем. 
Иногда я говорю себе: «Если ты 
давно уволилась, приходишь на 
старую работу к коллегам, а тебя 
так встречают, наверное, хорошо 
работала».

- Как думаете, сейчас люди 
лучше стали говорить по-казахски?

- Да, сейчас такой проблемы, 
как у нас тогда, нет. Очень много 
литературы, методика препо-
давания совсем другая, есть раз-
личные языковые курсы.

- Как бы вы оценили современ-
ную систему образования?

- Могу сказать, что она сильно 
отличается от нашей. Мои дети 
закончили лицей для одаренных 
детей в Рудном, там им дали хоро-
шую базу знаний, благодаря чему 
они поступили в лучшие высшие 
учебные заведения. К ним в шко-
лу приезжали из Москвы, Санкт-
Петербурга и Новосибирска, про-
водили экзамены, школьники 
поступали и уезжали туда учиться. 

Всегда думала, почему все уезжа-
ют. Потом поняла, что с других 
городов Казахстана ведь никто не 
приезжал и не приглашал. А как 
ситуация обстоит сейчас, я не в 
курсе. Не интересуюсь, потому 
что дети уже закончили, а внуки 
еще даже в школу не пошли.

- Как думаете, почему люди 
больше ценят зарубежную класси-
ку, а не отечественную?  

- И в наше время мы больше 
читали русскую классику, хоть 
и учились в казахской школе. 
Но мы знали всех, везде висели 
портреты Майлина, Жансугурова.

Я, маленькая, всегда думала, 
почему они все в один год умерли, 
но никто не говорил нам при-
чину.

Сейчас идет европеизация, и 
это хорошо. Но наших писателей-
то нет. Есть еще советские авто-
ры, но они не вечны. Я сильно 
переживаю по этому поводу. Мо-
жет, и есть талантливые ребята, 
но им нужны деньги, чтобы о них 
узнали.  

А молодежь у нас хорошая, 
умная, современная. Я общаюсь 
со своими учениками в соци-
альных сетях и каждый раз по-
ражаюсь тому, где они работают, 
как смотрят на этот мир. В наше 
время в Москву съездить было 
так же, как сейчас в Америку по-
ступить на грант, но для нашей 
молодежи и это уже не потолок. 
В общем, мен жастарға сенемін. 
Иногда мне говорят, что я слиш-
ком хорошего мнения о молодых, 
на что я отвечаю: «Мы тоже что-
то делали, казахский язык под-
нимали, и у нас получилось». 

- В казахском языке появля-
ется все больше неологизмов, рас-
пространяется шалаказахский, что 
вы думаете по этому поводу?

- Мне кажется, нужно менять 
методику преподавания языка, 
педагоги должны хорошенько 
поработать над этим. Начинаем 
учить английский язык и сразу 
осваиваем, а казахский не можем.

Все зависит от воспитания. 
Есть дети, которые не знают ка-
захский язык, но в душе у них 
есть вера, они продвигают родной 
язык и нашу страну. А другие кри-
чат «біз қазақпыз!», но в сущности 
ничего не делают для родины. 
Даже я сейчас говорю о значении 
казахского языка, а сама даю ин-
тервью на русском.

- Какое ваше любимое произве-
дение на казахском языке, которое 
стоит прочитать каждому?

«Абай жолы» – вся мудрость в 
этой книге, вся жизнь нашего на-
рода, национальное воспитание, 
традиции. Язык там! Мое самое 
любимое произведение, часто его 
перечитываю. 

Анель КЕРИМХАНОВА

ПОЛВЕКА БОРЬБЫ: 
Учитель Камиля Ташмухамедова о 

развитии казахского языка в регионах 
и проблемах преподавания 

The-steppe.com рассказал, как Камиля Мырзакановна стала 
преподавателем казахского языка и литературы и основала первую 
казахскоязычную газету и телевидение в Рудном.

и диалоги: спорт, театр, семья, 
общение с друзьями, что гово-
рить в магазине, в больнице. В 
учебниках такого не было, там 
все как положено – стилистика, 
грамматика, лексика. 

- Что еще интересного можете 
рассказать о работе в комбинате?

- Вице-президентом комбина-
та был Оразбаев Бахытжан Кен-
жегалиевич. На 40-летие комби-
ната он предложил мне открыть 
газету на казахском языке. Тогда 
даже в самом Рудном не было 
прессы на казахском. Поначалу 
его идея показалась мне неин-
тересной, но потом я подумала, 
почему бы и нет.

Первое время планировали 
выпускать один раз в месяц, по-
том раз в две недели, но в итоге 
получился еженедельник «Маг-
нетит», состоящий из 12 стра-
ниц. Появились свои авторы, у 
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Интересно читать подшивки 
газеты «Қазақ», в которой Алихан 
Бокейханов объясняет широкой 
публике, что такое роман, как 
проводятся конкурсы романов в 
западных странах, рассказывает 
об Альфреде Нобеле и учреж-
денной им премии. Ахмет Бай-
турсынов, Алихан Букейханов, 
Миржакип Дулатов, Жусипбек 
Аймауытов, Манап Турганбаев 
были членами жюри, читали по-
ступившие на конкурс рукописи, 
отбирали призеров. Конкурс 
выиграли Султанмахмут Торай-
гыров с романом «Қамар сұлу» 
и Таир Жомартбаев с романом 
«Қыз көрелік» (очевидно, что 
тема прав женщины была самой 
актуальной для прогрессивных 
казахов того времени).

Первые казахские романы 
не вполне соответствуют за-
явленному жанру, например 
«Қамар сұлу» напоминает дастан 
о влюбленных, где повество-
вание ведется в прозе, а герои 
говорят, точнее пишут письма в 
поэтической форме. Но начало 
было положено.

Народившаяся казахская 
проза была критично настроена 
к современному ему обществу: 
авторы, получившие более или 
менее современное образова-
ние, с демократических позиций 
критикуют засилье мулл и баев, 
всеобщую косность, невежество, 
пассивность народа. Так было 
в первые годы, и критичность 
писателей только усилилась в 
советский период, когда про-
летарская идеология настойчиво 
подталкивала разоблачать «реак-
ционные устои».

Особняком стоит роман Жу-
супбека Аймаутова (1889–1930 
(31?)) «Ақбілек». В центре рома-
на – судьба девушки с Алтайских 
гор. На исходе гражданской во-
йны Акбилек была похищена 
прятавшимися от красных в го-
рах белогвардейцами, изнасило-
вана и стала любовницей одного 
из офицеров, смогла убежать и 
вернуться в аул. Мать ее была 
убита при похищении, отец и 
жених постепенно отвернулись 
от любимой дочери и невесты, 
Акбилек родила сына, которого 
попросила убить, и уехала к стар-
шему брату в город, получила 
образование, вышла замуж за 
коммуниста.

Первая часть четырехчаст-
ного романа – от похищения 
Акбилек до ее возвращения в 
аул – стоит особняком по сво-
ему стилю: сказовая интонация 
сближает ее с фольклором. Про-
за Аймаутова здесь настолько 
поэтична, что кажется поэзией, 
оформленной как проза.

Исследователь ранней казах-
ской прозы, доктор наук Айгуль 
Исмакова отмечает, что идея ро-
мана появилась у писателя в 1924 
году, когда был написан рассказ 
«Елес» («Призрак»), а сам роман 
был создан в 1926−1928 годах. 
Но создается впечатление, что 
роман писался в разное время с 

Современный казахский роман 
возник чуть более века назад, 
когда бай и меценат Есенкул 
Маманов, желая оставить 
память о своих внезапно 
умерших маленьких сыновьях 
Ануарбеке и Ниязбеке и 
способствовать развитию 
казахской литературы 
европейского типа, объявил в 
1913 году конкурс на первый 
казахский роман с призовым 
фондом 2 000 рублей (огромные 
по тем временам деньги). Об 
этом говорится в express-k.kz.

большим разрывом, настолько 
части отличаются друг от друга 
по стилю и интонации. Как бы то 
ни было, поразительно, что через 
десять с небольшим лет после 
появления у казахов романа был 
создан такой шедевр психологи-
ческой прозы.

П с и х о л о г и з м  в  р о м а н е 
«Ақбілек» подталкивает к мыс-
ли, что писатель был знаком с 
фрейдовским психоанализом: 
отношение Акбилек к русскому 
офицеру-любовнику, то, как 
ее тело пробуждается под его 
по-европейски «изощренными» 
ласками и в то же время она ис-
пытывает отвращение к этим ла-
скам, ее восприятие своего тела и 
души как грязных, будто «посуда, 
которую облизала собака». 

Убежав из лагеря белых, она 
встречает святого диуану (дер-
виша), которого знает с детства 
и который пешком бродит по 
краю. У ней нет больше сил идти, 
ноги сбиты, и диуана предлагает 
нести ее на спине. Она стесня-
ется забраться на спину святому 
диуане, так чтобы ее греховное 
тело коснулось тела святого. И 
в тоже время это путешествие 
«верхом» напоминает девушке, 
как в раннем детстве ее носила 
на спине мать.

Когда Акбилек приближает-
ся к родному аулу, то чувствует 
себя недостойной ступить на его 
землю, войти в родной дом. «Не-
ужели я не побоюсь бога и войду 

в священный, как мечеть, дом 
отца? Как ногами, которые цело-
вал кафир, буду ступать по полу, 
на котором отец расстилает ков-
рик для намаза? Как руками, ко-
торые обнимали неверного, под-
несу к чистому дастархану, буду 
есть еду вместе с отцом?». Акби-
лек, не осмеливаясь вернуться 
грязной в родной аул, мечтает 
теперь о внезапной смерти. И в 
то же время познавшая мужскую 
любовь Акбилек жаждет мужчи-
ну, а когда ее овдовевший отец 
женится, она из соседней комна-
ты слышит ночью возню отца и 
понимает, что ее чистое дочернее 
отношение к нему изменилось, 
она про себя сравнивает его с со-
старившимся жеребцом.

Такая психологическая сме-
лость при выборе и изображении 
темы, пожалуй, осталась непре-
взойденной в казахской литера-
туре советского и постсоветского 
периода. Вообще, Жусипбек 
Аймаутов − несомненно один 
из самых талантливых и обра-
зованных, глубоких казахских 
писателей за всю историю совре-
менной казахской литературы. 
Он переводил на казахский язык 
Шекспира, Гюго, Мопассана, 
Гоголя, Толстого и других, яв-
лялся автором нескольких ра-
бот по педагогике, психологии, 
эстетике. Вместе с Мухтаром 
Ауэзовым в молодости издавал 
журнал «Абай». Пожалуй, по 
писательскому таланту только 
Ауэзов сравним с Аймаутовым. 
Жусипбек, сотрудничавший с 
Алаш-Ордой, в 1919 году, как и 
многие, вступил в Коммунисти-
ческую партию, но советская 
власть начала сразу же пресле-
довать его, и через 10 лет он был 
расстрелян. Как много мог бы 
сделать писатель, если бы жизнь 
его не прервалась так трагически.

Роман «Ақбілек» от других 
произведений того периода от-
личает искренняя любовь к аулу, 

переносит порку, чтобы дочь не 
выскочила из укрытия, услышав 
стоны матери. Мать одна борется 
с тремя солдатами за дочь, по-
гибает ради нее. Позже Акбилек 
вспоминает, как в детстве играла 
в прятки с другими детьми, пря-
чась между верблюдов, камней, 
скал, пней, как перед домом из 
треножника мать устраивала 
ей «домик», в котором девочки 
играли в «свадьбу».

Жених Акбилек, байский сын 
Бекболат, ехавший на свидание 
с ней, услышав крики, без раз-
думья бросается на вооруженный 
отряд, чтобы спасти похищае-
мую девушку (при этом он даже 
не уверен, что это его невеста).

Писатель далек от идеали-
зации аула. Он достоверно изо-
бражает колебания Бекболата, 
узнавшего о том, что невеста его 
выжила и вернулась в аул. Так же 
достоверно изображаются пере-
живания отца, который любил 
дочь до того, как она «опозори-
ла» его, а теперь готов любым 
способом избавиться от нее, 
который, женившись во второй 
раз, становится равнодушным к 
детям от первой жены. Аульные 
интриги, сплетни, все это Ай-
маутов изображает правдиво и с 
юмором. И все-таки чувствуется, 
что писатель любит аулчан, они 
получаются живыми, в отличие 
от горожан.

«Городские» жители (пар-
тийные деятели, чиновники) 
изображаются иронично и от-
страненно, как бы со стороны, 
взглядом случайно оказавшегося 
вместе с ними во время пьянки 
аульного парня Бекболата, через 
рассказ Акбилек, которая от-
училась пять лет в рабфаковской 
школе и вышла замуж за одного 
из таких деятелей, через рассказ 
ее молодой родственницы, ко-
торую отец отдал за другого пар-
тийного деятеля – насильника и 
пьяницу − в обмен на избавление 
от тюрьмы.

Таким образом, внутренний 
мир этих «горожан» скрыт от 
читателя. В финале Акбилек на-
вещает родные края вместе с 
мужем и сравнивает своего об-
разованного, по-городскому оде-
того мужа с начавшим стариться, 
плохо одетым, невежественным 
Бекболатом. Сравнение это не в 
пользу последнего. Но читатель 
помнит, как муж добился руки 
Акбилек: достал и дал ей почи-
тать дневник более удачливого 
соперника, а потом рассказал 
тому тайну Акбилек – рождение 
сына от русского офицера. При 
этом внутренний мир его − «чер-
ный ящик» для читателя. А Бек-
болат остается в памяти читателя 
очень живым, безоглядно сме-
лым, обожающим красоту род-
ных гор, степной простор и волю.

P.S.

В  С е т и  н а ш л а  п е р е в о д 
«Ақбілек» на русский язык. За-
метно, что переводчик старался 
передать сочный язык романа, 
есть очень удачные находки и 
есть прямые ошибки, но в целом 
перевод трудно назвать конгени-
альным. Это и не удивительно, 
для адекватного перевода романа 
нужно не только прекрасное зна-
ние двух языков, талант перевод-
чика, но и очень много времени. В 
современном Казахстане мало кто 
может себе позволить неделями 
размышлять об одном слове или 
обороте, а без этого браться за 
«Ақбілек» нельзя.

Зира НАУРЗБАЕВА 

ЖУСИПБЕК 
АЙМАУЫТОВ – 
непревзойденный мастер 
психологической прозы

к его жителям. Роман открыва-
ется картиной Алтая, Иртыша, 
Курчума, Маркаколя, подземных 
богатств, животного мира Алтая. 
Алтай изображается не просто 
как прекрасный, но плодород-
ный, благодатный для «много-
численного племени найман» 
(сам писатель родом из Баян-
аула).

Многие современники Жу-
супбека изображали соплемен-
ников как пассивных, трусова-
тых, жестоких или равнодуш-
ных к дочерям. Но в «Ақбілек» 
главная мысль родителей де-
вушки при первом известии о 
нападении белых – спрятать ее. 
С сочувствием Аймаутов изо-
бражает мать, которая без звука 



14 www.qazaquni.kz
№14 (832), 15 sáýir, 2019

Қазақ әдебиетінің тарихында өзінің терең философиялық көзқарасымен де, еркіндікті 
аңсаған асау жырымен де түркі әлеміне қатты әсер еткен Шортанбай Қанайұлының 
(1818-1881) орны ерекше. Сондықтан, оның өршіл мұраларын насихаттап, ғұмырнамасын 
зерттеу тарихшы-әдебиетші ғалымдармен бірге барша өлкетанушылардың қасиетті 
борышы дер едік.
Шортанбай жыраудың өмірі мен шығармашылығын өлкемізде ғалым-журналист, 
өлкетанушы, облыстық «Орталық Қазақстан» газетінің 1974-1982 жылдарғы редак-
торы Рамазан Сағымбеков пен тағы бір жазушы-журналист, өлкетанушы, кезінде Шет 
аудандық газетінің редакторы болып қызмет атқарған Кәмел Жүністегі ағаларымыз 
қажымай-талмай зерттеп, тарихи құжаттар қалмаса да ғұмырнама беттерін жасауға 
өлшеусіз үлестерін қосты. 

ды» және 1984-85 жылдары жарық көрген 
«Бес ғасыр жырлайды» атты академиялық 
жинақтарға енбей қалды.

Рамазан ағамыз комиссия қорытын-
дысы шығысымен-ақ облыстық газет-
те өзі 1989 жылдың басынан жүргізіп 
келе жатқан «Мирас» тарихи-өлкетану 
мүйісіне «Шортанбай жырау Қанайұлы» 
деп аталатын алғашқы мақаласын жа-
риялап үлгерді. Бір қызығы, мақала 
комиссия қортындысы жарияланғаннан 
кейін небәрі  б ір  аптаның ішінде, 
яғни, 17-желтоқсанда жарық көрген 
(Р. Қожабек деген өз псевдонимімен). 
Сол кезеңде-ақ «Жұлдыз» журналы 
мен «Орталық Қазақстан» газетінде 
өлеңдерінің бірнеше топтамасы берілді. 
Сондай-ақ, Р.Сағымбековтың айтуынша, 
«шығармалары шұғыл түрде шығарылған 
«Бес ғасыр жырлайды» атты екі томдық 
жинақтан орын алды».

Жырау туралы ізденістерін жалғастыра 
отырып, қажымас ғалым өзі 1991 жылдан 
бастап шығара бастаған «Қарқаралы» 
журналының арнайы тапсырмасымен 
Ленинград (қазіргі Санкт-Петербург) 
қаласына сапар шегіп, кезінде осы 
қалада (1870 жылы В.В. Радлов басып 
шығарған жинақ) және Қазан қаласында 
жарық көрген алты кітапшасының 
к с е р о к ө ш і р м е с і н  а л ы п  қ а й т т ы . 
Ол кітапшалар «Қисса Шортанбай», 
«Шортанбайдың бала зары», «Бала зары» 
деген атпен 1888, 1890, 1894, 1911,1916 
жылдары жарық көрген екен. Ал қазан 
революциясынан кейін Шортанбайдың 
бағы жанбады, деп жазады автор. Соғысқа 
дейінгі кезеңде орта мектепке арналған 
қазақ әдебиетінің хрестоматияларында 
жыр үзінділері беріліп жүрген еді. Кейін 
ол да тоқтап қалды. Орыс тіліндегі жайы 
да осы тұрғыда. Бір ғана өлеңі Москвада 
басылған «Песни степей» атты жинақта 
1940 жылы, одан кейін бір топ өлеңдері 
1978 жылы Ленинградта шыққан «Поэты 
Казахстана» атты жинақта жарық көрді.

Жырау шығармашылығын наси-
хаттауда Р.Сағымбеков жетекшілік ет-
кен «Қарқаралы» журналының маңызы 
зор болды дей аламыз. Журналдың 
1991 жылғы екінші санында Шортан-
бай жыраудың отаршылдықтың қазақ 
ж е р і н д е г і  с а л д а р л а р ы н  м е й л і н ш е 
қаталдықпен әшкерелеген, бұрын еш 
жерде жарияланбаған «Сауысқан, ала 
қарға – құстың құлы» деп аталатын 
өткір толғауы жарық көрді. Ал Ленин-

Mádenı mura

өскен жері туралы болмақ. Шортанбай 
жыраудың өмірбаяны туралы ғылыми 
нақтыланған деректер өте аз, тіпті мүлде 
жоқ десек те болады. 1961 жылы Қазақ 
КСР Ғылым академиясы шығарған 
«Қазақ әдебиеті тарихының» екінші 
томында, жоғарыда аталған «Бес ғасыр 
жырлайды» (1989ж.) атты жинақта 
және Қазақ совет энциклопедиясында 
Шортанбай ақын 1818 жылы осы күнгі 
Оңтүстік Қазақстан облысының Қаратау 
баурайында туған делінеді. Бұған дәлел 
ретінде Р.Сағымбеков және басқа ав-
торлар ақынның өз өлеңінен мысал 
келтіреді:

Қаратауда қалушы ем,
Көк есекті мінуші ем,
Масақ теріп жүруші ем...
Сарыарқаның наны үшін,
Шалқып жатқан малы үшін,
Бері таман ауып ем...
Арқаға шығып нан жедім,
Нан жеген соң дәндедім,
Қазақтың жүйрігін мінсем деп,
Сұлу болса сүйсем деп,
Күннен күнге сәндендім.
Р . С а ғ ы м б е к о в т ы ң  п а й ы м д а -

у ы н ш а ,  Ш о р т а н б а й  С а р ы р қ а ғ а 
сауда-саттық ісі әзірге араласпаған, 
мұсылман діні де мықтап орын теппе-
ген шақта, 19-ғасырдың 1-жартысында, 
Кенесарының дәуірлеп тұрған кезінде 
келді. Келді де, Қарқаралы өңірінде 
билік жүргізіп тұрған Жамантай, Құсбек 
төрелерді сағалап, солардың жыршысы 
болды. Содан шамасы елулерден асқан 
кезінде сырқаты ауырлап, ел арасындағы 
істерге араласудан қалады да біржола дін 
жолына берілген сияқты. Өмірінің соңғы 
шағын Арғын тайпасынан тараған Қара 
Үсен, Керней Сарым ішінде өткізген. 
Бұған дәлел ретінде әл үстінде жатып 
айтқан қоштасу толғауын келтіреді:

Тағы да сәлем айтайын,
Қалың жатқан Сарымға...
Келе көр, Жәке қасыма-ай..
Есендікте бол, Жәке,
Қияметтік досым-ай!..
Жан жарға таянды,
Қоя көр, Жәке жастықты...
Жантәсілімге таянды,
Айта бер, Жәке иманды!
Бұл жолдар өзін паналатқан Са-

рым еліне, оның ішінде өзінің рухтас, 
пікірлес, ниеттес досы, басын сүйер серігі 
Жанқұтты биге арналған сияқты.

Жырау өмірін талмай зерттеп жүрген 

өлкетанушы Кәмел Жүністегі жырау 
өміріне қатысты бірнеше мақала жари-
ялады. Сол 1989 жылы «Қазақ әдебиеті» 
газетінде жариялаған мақаласынан бас-
тап Шортанбайдың туып-өскен жері 
қазіргі Қарағанды облысының Шет ау-
даны деген пікірін қуаттап келеді. Оның 
пайымдауынша, Шортекеңнің әкесі 
Қанай Арқадағы Айыртауды (Ақадыр 
маңы) мекен етіп, Сарым ішіндегі Нақып 
қожаның қызы Шүкіманға үйленеді. Сол 
шақта Қанайдың әкесі дүниеден қайтып, 
әлдебір себептермен інісі Қаратау жаққа 
көшіп кетеді де жалғыз үй қалған Қанай 
қайын жұрты Нақыптың аулына қоныс 
аударып, қалған ғұмырын Нұра бойында 
өткізеді. Содан 1818 жылы көктемде осы 
нағашысының аулында болашақ ақын 
Шортанбай дүниеге келеді. Бұл хиқаяны 
Нақыптың үлкен әкесі Есмағамбет қария 
айтып берген көрінеді. Бірақ ешқандай 
тарихи құжат, немесе жыраудың өзі 
дәлелдеп беретіндей жыр-толғау жоқ. 
Сондай-ақ, Шортанбайдың Кенесары 
қозғалысына тілектес болуы, Қанай 
бұлағы деген жерде әкесінің суды бұрып, 
егін салуы сияқты оқиғалар ауызекі 
әңгіме түрінде емес, жазба деректермен 
нақтыланса дұрыс болар еді.

Кәмекең жыраудың үрім-бұтағы 
туралы деректерді тірнектеп жинаған. 
Қ а р а ғ а н д ы  о б л ы с т ы қ  « О р т а л ы қ 
Қазақстан» газетіне 1993 жылғы 24-мау-
сымда жариялаған «Шортанбай жыраудың 
ғұмырнамасы» деген мақаласында мына-
дай деректер келтіреді: 

Шортанбайдың өзі осы елдің бір 
қызына үйленеді, баласы Аязбайды 
Жанғұттының Қасенінің қызына, 
Алдабергенін Есбайдың немересіне 
үйлендіріп, қызы Бәтішті Бөрлібай 
Ақпанбайға тұрмысқа ұзатқан. Жалғыз 
қарындасы Қалаулыны кезінде Кәрсен-
Қозыбақ Бейсен дегенге берген. Одан 
туған Кәрібек күйші белсенділердің 
қолынан қаза тапқан. Ұлы Аллаберген де 
сондай қайғылы қазаға ұшыраған сияқты. 
1931 жылы ол нағышысы Есмағамбеттің 
үйіне келіп, қоштасқан, қиын-қыстау 
кезеңде елден кетуге мәжбүр болған. Одан 
тараған ұрпақтан хабар жоқ көрінеді.

Сол газетте Шортанбай жыраудың 
175 жылдық мерейтойына байланыс-
ты жариялаған «Шортанбай және 
Абай» деген мақаласында Кәмекең 
Шортанбайдың Жанғұтты би арқылы 
Құнанбаймен таныс болғандығын, 

Абайға оның шығармаларының қалай 
әсер еткенін дәлелдей түседі. Құнанбай 
тақырыбын қазбалай жүріп, ұлы князь 
Владимир 1867 жылы Омбыға келген-
де Құнанбай тобымен Шортанбайдың 
барғанын да анықтайды. Бұдан түскен 
үлкен олжа – Шортанбай жыраудың 
отбасымен түскен фотосуреті. Ол қазір 
барлық мұражайдарды безендіретін 
өлкетанымдық тарихи маңызы зор 
жәдігер болып отыр. 

Кәмекең өлкетанымдық ізденістер-
мен қатар ақынның мұраларын бас-
тырып шығуға мұрындық болған аза-
мат. Мәселен, 1993 жылы ақынның 
175 жылдық мерейтойына белгілі 
ғалым Т.Кәкішевтің басшылығымен 
шығармалары «Айқап» баспасы арқылы 
жарық көрді. 2011 жылы «Фолиант» 
баспасы «Қай заман?» деген атпен 
жарияланған жинағына жыраудың 
ғұмырнамасын жазып берген де осы 
жерлесіміз. 2013 жылы «Ана тілі» баспасы 
да жақсы мұқабамен жырау мұраларын 
жарыққа шығарды. Бұл кітаптарға 
Шортанбайдың толғауларымен қатар 
кезінде К.Жүністегінің әкесі Ыбыш 
ақсақал Досбергенннің Қалиы деген 
жыршыдан жазып алған «Ақжолтай 
Ағыбай батыр» атты дастаны, Шортан-
бай мен Орынбайдың белгілі айтысының 
Төлеубай Ысмайылов тапсырған жазба-
сы, Шортанбайдың Шөжемен айтысы, 
Шайхы Кәрібаев тапсырған «Қожа-
молла» және Балтабай Адамбаев жинаған 
«Шортанбай айтқан екен» деген жазбалар 
кіргізілген. 

Белгілі айтыс деуіміз Шортанбай 
мен Орынбайдың сөз сайысын кезінде 
В.Радлов 1870 жылы жариялаған, сондай-
ақ, бұл айтысты белгілі фольклор жинау-
шы Мәшһүр-Жүсіп те ел аузынан жазып 
алған, ол 2006 жылы «Алаш» баспасы-
нан шыққан көп томдық шығармалар 
жинағының 6-томына енг із ілген. 
Оқырман назарына Мәшекеңнің осы 
айтыстың туу тарихы туралы жазған 
кіріспесін бере кеткенді жөн көрдік: 

«Керей Тұрлыбек советник болып, 
жеті дуан аралағанда қасында Қарауыл 
Бертағының баласы Орынбай ақын бар 
екен. Тұрлыбек Қарқаралыға барғанда, 
Орынбай бірге барып, Қаракесек-
Майқы-Бошан деген елден көп олжа 
алып қайтқан екен. Арада бір жыл өткен 
соң, Қарқаралыға аға сұлтан күні, Құсбек 
төре Орынбайды қонақ болсын деп 
шақырыпты, Шортанбай қожаман ай-
тыстыру үшін. Екеуі кездескен жерде 
Шортанбайдың айтқаны:

Жаратқан бәрімізді бір құдайым,
Падиша пендесінің білер жайын.
Атыңа анық, жүзіңе қанық едім,
Жол болсын, жүрсің қайдан, Орын-

байым?», – деп айтыс осылай бір-бір 
шумақпен жалғасқан. Ұзаққа созылмаған 
айтыс мәтінінің соңынан Мәшекең: 
«Екеуінікі де жарастықты, сыпайы бол-
ды» деп әділ баға берген.

Еліміз егемендік алып, жақсыларымыз 
мен жайсаңдарымызды жарқыратып көрсете 
алатын заман туғанда, яғни, 1993 жылы 
жазушы-журналист К.Жүністегінің тікелей 
ынта көтеруімен Шет ауданында жыраудың 
басына ескерткіш-бюст орнатылып, бейіті 
қоршалды, туғанына 175 жыл толуы зор сал-
танатпен атап өтілді. Жыраудың құрметіне 
оның аты аудандық тарихи-этнографиялық 
мұражайға берілді. Бұл оқиғадан бұрынғы 
Жезқазған облысының газеттерімен қатар 
Қарағанды облыстық «Орталық Қазақстан» 
газеті де тыс қалмай, арнаулы тілшісінің 
репортажын жариялады. Тойға сол кездегі 
астанамыз – Алматыдан Тұрсынбек 
Кәкішев, Мұхтар Мағауин, Абзал Бөкенов, 
Қарағандыдан Серік Ақсұңқарұлы сияқты 
белгілі ғалымдар мен ақындар қатысқан 
(Д.Ырысбайұлы. «Ақынның тойы өтті Аю-
лыда». «Орталық Қазақстан». – 1993.– 1 
шілде).

(Жалғасы келесі санда)

Аман ЖАНҒОЖИН,
өлкетанушы-журналист, 

Облыстық ономастикалық
 комиссияның мүшесі

Қарағанды қаласы

Шортанбай жыраудың есімі халқына 
қайта  құру кезеңінде 1989 жылғы 
9-желтоқсандағы 40-50 жылдардағы қате 
қаулы-қарарлардың күшін жойған ко-
миссия қорытындысы шыққанннан кейін 
оралды. Онда «Шортанбай, Дулат, Бұқар 
жырау, Мұрат ақындардың творчестволық 
мұрасы тереңдеп зерттеуді қажет етеді»,  –
делінген тұжырым жасалған еді. Әйтпесе, 
артына мол мұра қалдырған арқалы 
ақындарымыздың бірі – Шортанбайдың 
аты кеңестік солақай саясаттың зарда-
бынан мүлде ұмыт болуға тақалған-ды. 
Басқаны былай қойғанда, шығармалары 
1965 жылы шыққан «Үш ғасыр жырлай-

град сапарынан соң журналдың сол 
жылғы 4-санына жыраудың өмірі мен 
шығармашылығы туралы мақала жазып, 
жырау толғауларының әзірше қолда 
бар біршама толық түрдегі нұсқаларын 
жариялады. Басылымда сондай-ақ, 
Шортанбай жыраудың басына жы-
рау жұрағаттарының күшімен 
орнатылған ескерткіш тақта 
суреті де берілген. Онда мына-
дай жазулар айқын көрініп тұр: 
«Шортанбай Қанайұлы 1818-1881 
қазақтың ақын-философы. Аруағын 
сыйлайтын ұрпақтарынан».

Ендігі  әңгіме жыраудың туып-

ШОРТАНБАЙ ЖЫРАУ 
ҒҰМЫРНАМАСЫ
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ӘЗІЛ-ШЫНЫ АРАЛАС

Дайындаған: Қажымұқан ҒАБДОЛЛА

Галактика кіндігіндегі қара 
құрдымның фотосын түс іру 
ү ш і н  ә л е м д і к  з е р т т е у ш і л е р 
Event Horizon Telescope жоба-
сын әзірлеген болатын. Ол үшін 
Жердің әр түкпіріне 8 телескоп 
қойып, зерттеулерін бастаған. 
Мамандардың бұл еңбегі  өз 
нәтижесін беріп, адамзат тари-
хында алғаш рет қара құрдымның 
фотосы түсірілді. Оны түсіру мен 
зерттеу, сондай-ақ жариялау үшін 
2 жылдай уақыт кеткен. 

«М87 галактикасындағы қара 
құрдымның осыншама үлкен 

екеніне сене алар емеспін. Ал 
фотоны көргенде бұған еріксіз 
сенесің. Оның отты сақинасынан-
ақ қаншалықты гравитациялық 
күшке ие екенін аңғаруға бо-
лады», - дейді Неймеген уни-
верситетінің ғалымы Хайно Фаль-
ке.

Қара құрдым — жойқын тар-
тылыс күші арқылы бүкіл материя 
мен жарық нұрын еш жібермей 
өзіне тартып алатын массасы 
өте ауыр жұлдыздық дене (үңгір 
емес). Оның массасы өте жоғары, 
тартылыс күші өрісі тым жойқын 

болғандықтан, ешқандай ма-
терия, магнитті толқын, жарық 
жылдамдығында қозғалады 
делінетін жарық радиациясы 
одан қашып құтыла алмайды. 
Бетіне түскен жарық ешқашан кері 
шағылыспайды, сыртқа еш жарық 
шығармайды. Ал ар жағы жұмбақ 
әлем. 

Қ а р а  қ ұ р д ы м  К ү н н е н  2 1 
миллиард есе ауыр. Ол Жерден 
57 миллион жарық жылында 
орналасқан.

massaget.kz

АДАМЗАТ ТАРИХЫНДА 
АЛҒАШ РЕТ

ҚАРА ҚҰРДЫМНЫҢ 
СУРЕТІ ЖАРИЯЛАНДЫ

Аспан әлемі жұмбаққа толы. Сан мыңдаған жыл-
дар бойы ғалымдар мен зерттеушілер жұлдызды 
әлемнің ғажабына үңіліп келеді. Әсіресе көбірек 
қызықтыратыны - қара құрдым. 

МАИ инспекторының хаттама-
сынан:

«Әйелі мас болып ұйықтап 
қалған күйеуін оятқысы келме-
ген. Жол-көлік оқиғасына осы 
жағдай себеп болуы мүмкін...»

***
Статистикалық жаңалық:
«Қазақ-өзбек бірлескен 
құрылыс компаниясы-

на Өзбекстаннан 30 өзбек, 
Қазақстаннан 20 өзбек маманы 

жұмысқа тартылды».
***

Екі жігіт сөйлесіп отыр.
- Сен білесің бе, біздің 

мұздатқышта біреу бар сияқты.
- Әй, қойшы!.. Мүмкін емес.

- Кешке жақын менің әйелім 
барлық тамақты мұздатқышқа 

тасиды.
***

Отағасы қатты ашуланады:
– Түсінем, сен 18-ге толдың, 
бірақ мынадай жалбыраған 

шашыңмен, қысқа етек 
көйлекпен, құлағыңдағы 

салпаңдақ сырғамен, бетіңдегі 
баттасқан опа-далаппен мен 

сені туған күн кешіне жібере ал-
маймын, ұлым...

***
Екі қайыршы кездесіп қалады:

-Осы сен жуынбайсың ғой 
деймін.

– Неге, тамақтанғаннан кейін 
міндетті түрде жуынамын.

– Онда дұрыстап 
тамақтанбағаныңа біраз күн 

болған сияқты ғой... 
***

Таныстар кездесіп қалады:
– Қалайсың, өткенде балаңды 
скрипка мектебіне беремін деп 

едің...
– Қабатты үйде тұрамын ғой, 
қабырғалас көршілер рұқсат 

бермей қойды...
***

Үйіне түнделетіп мас күйінде 
оралған күйеуіне әйелі:

– Жын-шайтандарыңмен 
қаңғырып болдың ба?

– Өй, сен менің олармен 
жүргенімді қайдан білесің?

***
Бір жігіт досына телефон шалып 

тұр:
– Қалайсың, Беке, менің 

әйелімнің аяғы ауыр екен!
– Сен не, масқара, соған менің 

қатысым бар деп ойлайсың ба?!
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А – материалдың жариялану ақысы төленген

Сен туған күн 
тамаша бізге ерек күн!

ТЕКТІНІҢ 
ТҰЯҒЫ

ШАРДАРА АУДАНЫНЫҢ ҚҰРМЕТТІ АЗАМАТЫ 
БЕКАЙДАР СМАЙЫЛОВ 70 ЖАСТА

Mereı
Бекайдар Смадиярұлы қазіргі Түркістан облысы Шардара ауданы 
Шардара ауыл округінде 1949 жылы 10-ақпанда дүниеге келген. 
Осындағы «Шоқан Уәлиханов» атындағы орта мектепті 1966 жылы 
бітіріп, екі жыл туған жерінде ауыл шаруашылығы саласында 
еңбек етті. 1968 жылы Өзбекстандағы Сырдария мемлекеттік 
педагогикалық институтына оқуға түсіп, «қазақ тілі және әдебиеті» 
мамандығы бойынша 1972 жылы бітіріп шықты.

Жас маман сол жылы Шардара ау-
даны «Қазақстан» атындағы орта мек-
тепке мұғалім болып қабылданады. 
Бір жылдың ішінде жас маман өзінің 
біліктілігімен көзге түсіп, 1973 жылы оқу 
ісінің меңгерушісі лауазымына көтеріледі. 
1974-75 жылдары, азаматтық әскери 
борышын өтеп келеді. 1976-83 жылдары 
Шардара ауданында жаңадан ашылған 
«Қызылқұм» күріш сов хозында бригадир, 
гидротехник, орталық қойма меңгерушісі 
қызметтерін атқарды. 1984-1988 жылдар 
аралығында құрылыс, 1989 жылдан 2012 
жылы зейнеткерлікке шыққанға дейін 
аудандық Тұтынушылар одағында қызмет 
етті. 

Бекайдар Смадиярұлы қайда жүрсе де, 
қай қызметте істесе де, құрмет пен алғысқа 
бөленіп келген азамат. Жұбайы 37 жыл 
бойы ұстаз болған Жанат Әжіқабылқызы 
екеуі ұлын ұяға, қызын қияға қондырған 
аяулы ата-аналар. Ұл-қыздары Бауыржан, 
Раушан, Майра жоғары білімді мамандар, 
еліне еңбек етіп, өздері де ұрпақтарын 
өсіріп-тәрбиелеп жатыр.

Тектінің тұяғы, мұсылмандық пары-
зын атқарып келген Смайылов Бекай-
дар қажы мерейлі 70 жасқа толып отыр. 
Тектінің тұяғы деуіміздің де өзіндік себебі 
бар. Мен Бекайдар ініміздің әкесін көріп, 
тұздас-дәмдес болдым. Бекайдардың әкесі 
нағыз бек, нағыз жомарт, қолы ашық 
қайырымы мол азамат еді. Сөзі мен дініне 
берік, бес уақыт намазын үзбейтін. Смади-
яр ағамыздың әкесі Смайыл болыс болған 
кісі, есімі тарихқа енген. Ал Смайыл 
болыстың әкесі Жұмабек әулие кісі болған 
деседі. Жұмабектің жеті баласы болыпты. 

Тарих беттерінен белгілі арғы тарихты 
қозғамай, кешегі 1986-жылғы желтоқсан 
оқиғасы әлемді дүр сілкіндірген тарихи 
көтеріліс болды. Мұз үстінде бұрымынан 
сүйрелген арулар мен Тәуелсіздік үшін 
жанын пида етуге даяр болған жігіттер 
біздің ұлтымыздың рухани құндылыққа 
бай екенін көрсетті. Сол оқиғаның 
ішінде болған батыр қыздардың бірі –
Қарауылова Гүлжахан Ибинжанқызы. 

Қазақстан мемлекетінің Тәуелсіздігі 
үшін, мемлекетімізді тек өз ұлтымыздың 
азаматы басқарсын деген талаппен алаңға 
талап етіп шыққан жалынды жастардың 
қатарында болған осы тұлғаның бүгінгі 
күні де ұлтым деп шырылдап, ұлт жана-
шырларын біріктіріп,басқарып жүргендігі 
елеусіз  қалмауы тиіс .  «Жақсының 
жақсылығын айт, нұры тасысын» деген 
дана халқымыз.Тағдырдың тауқыметіне 
қарамастан, өзіне тиесілі қиындықтармен 
күресіп, бүгінгі күні бір шаңырақтың 
ұйытқысына айналып отырған жан. 
Ұлтын, елін сүйетін осы бір жүрегі кең 
әйел баласының әрбір қадамдары тек 
ұлтына деген жанашырлыққа толы 
болғаны барша қазақ қыздарына үлгі бо-
латындай. Тіпті, ер азаматтарымыздың 

Жетеуін ел жеті арыстанға теңепті. Майлы 
қожа ақын Жұмабектің баласы жеті ары-
стан деп жырлап, олардың ерлігін дүйім 
жұртқа паш етіпті. Оған: 

«Баласы Жұмабектің жеті арыстан,
Даңқыңнан жауы қайтқан бет алысқан.
Ауылды, елді, жерді қорғап жүріп,
Ш а қ ы р ы п  ж е к п е - ж е к к е  ж е к е 

алысқан», – деген жыр жолдары куә.
Жұмабек атаның 7 арыстанының 

бар лығынан да ұрпақ бар. Ал Смай-
ыл болыстың үш баласын көзім көрді. 
Смайыл дың үлкен баласы Тойшыбек. 
Кезінде «Еңбек қызыл ту» орденін таққан 
ферма меңгерушісі болған кісі. Бойы 2 
метрге жуық, денелі, сұсты болатын. Оның 
баласы Әл-Айдар Смайылов «Сүткент» 
қой совхозының соңғы директоры, қазір 
зейнеткер. Ортаншысы – Бекайдардың 
әкесі Смадияр аға, бұл кісі де Қажымұқан 
секілді алыптың бірі еді. Үшіншісі – кенже 
ұлы Мамадияр, оны жұрт «Мама шабан-
доз» деп кеткен. Бойы 2 метр 40 санти-
метр бар еді. Бір күні осы ағайынды үшеуі 
Қызылқұмның базарына барған екен. Ол 
кезде Кировте гректер көп болатын. Грек-
тер ағайынды үш дәуді көріп, таңданып, 
жан-жағына айқалап: «О, адамдар, бері 
келіңдер, мына базарда басқа планетаның 
адамдары жүр, көріңдер!», –деп, соңынан 
еріп, тамашалағанын жұрт әңгіме, аңыз 
етіп айтып жүріпті. Мен осы ағалар туралы 
«Қара шаңырақ» атты кітабыма жыр да 
жазғаным бар. Бекайдарды тектінің тұяғы 
деуімнің бір себебі осы.

Бекайдар қажының мұсылмандық бес 
парызын түгелдеп, намаз оқып, ораза 
ұстауы, жетім-жесірге қайырымдылығы 

да – тектіліктің белгісі.  Қызылқұм 
ауылындағы клубтың бір бұрышын мешіт 
етіп аштырғаны, оған дауысты күшейткіш 
аппарат  орнатқызғаны,  Қызылқұм 
ауылының биі болғаны, Қызылқұм 
ауыл-ақсақалдар кеңесінің төрағасы бо-
лып көп жылдар еңбек еткені де көпке 
үлгі. Бекайдар – Шардара ауданының 
құрметті азаматы. Сонымен қатар, ҚР 
Президентінің, Шардара ауданы әкімінің 
Алғыс хаттарымен, Қазақстан діни 
басқармасының «Құрметті Қажы» ал-
тын медалімен, «Ақ жол» партиясының 
«Қазақ хандығының 550 жылдығы» күміс 
медалімен мараптталған. 

70 жасқа толыпсың осы күнде,
Жақсы білем, ырысың, несібің де.
Ұл-қыздарды оқытып маман еттің,
Әрбірі жүр өзінің кәсібінде.
70 жаста «Алтын той» өткізгенің,
Жеткізгені мақсатқа әсілің де.
Қатарыңның алды боп жүргендігің,
Тартқандығың шығар да нәсіліңе.
Болмаса да алтының ат басындай,
Салған үйің хандардың қақпасындай.
Текті атаның тұяғы алтынмен тең,
Алтын қалай нәсілге тартпасын-ай?
Оңтүстікке танымал атың Беке!
Мақтаса жұрт өзіңді мақтасын-ай!
Алтын тойың құтты боп Бекайдарым,
Тілден, көзден Құдайым сақтасын-ай!
Ақын аға тілегі қабыл болып,
Құт-береке дарысын отбасыңа-ай!
Әмин!

Ізгі тілекпен ағаң 
Құрбанбек ШАМЕТҰЛЫ

өздері ден қоюға қайраты жете бермейтін 
бүгінгі таңдағы Қытай саясатынан зардап 
шегіп жүрген қандастарымыздың шешімін 
таппай жүрген әлемді дүрліктірген ұлттық 
мәселесіне де қолынан келгенінше аралас 
ып жүр. Атышулы Сайрагүл Сауытбайдың 
бостандыққа шығып, мемлекетіміздің 
азаматтық куәлігін алуын талап еткен ел 
азаматтарының арасынан ойып тұрып 
орын алған да Гүлжахан Қарауылова бола-
тын. Нәзік жанды ханымның ел арасынан 

жұлқынып шығып, панасыздарға қорған 
болып жүрген ер мінезді қайсарлығы 
бүгінгі таңда қазақ қыздарының, қазақ 
әйелдерінің бойынан табыла бермейтін 
қасиет. Осындай ару ананы өмірге әкелген 
ата-анасына Алла тағаланың нұры жау-
сын! Мінекей, Гүлжахан Қарауылова 
Ибинжанқызы бүгінде талай сындардан 
өтіп, елу бес жасқа толып отыр. Өмірі үлгіге 
айналған ұлтын сүйген аяулы жанның 
қуанышына ортақтаса отырып, әлемдегі 
барлық жақсылық атаулыны тілейміз.
Көктемдей құлпырған жүзіңізбен, елім, 
жерім деген ерекше жүрегіңізбен сүйікті 
отбасыңыздың, ұлтын сүйетін жандардың, 
адал достарыңыздың , өзіңізді бағалайтын 
халқыңыздың сүйіспеншілігіне бөлене 
беруіңізге тілектеспіз! Зор денсаулық, ұзақ 
ғұмыр тілей отырып, ұлтыңызды сүйетін 
ұлы қасиетіңізбен ұлттың жанашыры бо-
лып аман жүріңіз.

Сен туған күн тамаша бізге ерек күн!
Ізгілікті әрдайым іздеп өткін.
Асуларда бір Алла қолдай берсін,
Жарқын күйде жүзіңіз Жүзге жеткін!

Ізгі ниетпен: 
Ұлт жанашырлары


